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 Amikor Jézus a házasság felbont-

hatatlanságáról beszélt „A tanít-

ványok megjegyezték: „Ha így áll 

a dolog a férj és feleség között, nem 

érdemes megházasodni.” Erre így 

válaszolt: „Csak az fog ja ezt fel, 

akinek megadatott.   Van, aki 

azért képtelen a házasságra, mert 

úgy született. Van, akit az embe-

rek tettek a házasságra alkalmat-

lanná. Végül van, aki a mennyek 

országáért önként mond le a há-

zasságról. Aki fel tudja fogni, az 

fog ja fel!” (Mt , -)

Amikor a család fon-

tosságáról beszélünk ak-

kor nem szabad elfelejteni... 

(folytatás a . oldalon)

Szeretlek úgy, 
ahogy vagy. 

Szeretlek, mert vagy.
Sőt: annak ellenére 

szeretlek, 
hogy olyan vagy, 

amilyen vagy.
A jézusi szeretet ez.
(Gyökössy Endre)

ÉRDEMESE MEGHÁZASODNI?
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(folytatás az . oldalról) ...hogy az élet 

megvalósításának különböző útjai vannak. 

Van, aki lemond a házasságról egy nagyobb 

cél, szolgálat érdekében, van aki „nem alkal-

mas” vagy mások hibája miatt nem tud abban 

kibontakozni. Nekik a maguk életútjában 

kell megtalálni a helyüket, de aki „alkalmas”, 

vagyis ezt a rendes utat járja, annak meg kell 

érteni a házasság igazi rendeltetését. 

Manapság a társadalomban családelle-

nes nézetek terjednek. Látszólag ezek köny-

nyebb megoldásnak tűnnek, mint a házas-

ság, de valójában annak megvalósulását aka-

dályozzák. 

Ilyen megoldás az ún. „együttélés”. A csa-

lád nemcsak „együttélés”, nemcsak a ”mosta-

ni” állapotra vonatkozik, hanem a jövő biz-

tosítása is. Két ember hosszú távú szövetsé-

ge, hogy vállalják és segítik egymást, hogy 

vállalják és fölnevelik gyermekeiket. 

„AZ EMBER NEM LEHET BOL
DOG A MÁSIK EMBER NÉLKÜL”

Ehhez hasonló önzés lappang az un. 

„szingli” életfelfogás mögött, ha azt valaki 

tudatosan vállalja. Ha így gondolkodik: én 

megteremtem magamnak az egzisztenciá-

mat, van jó állásom, gondoskodom magam-

ról, még megtalálom szexuális úton is a part-

neremet, ha szükségem van rá, de semmit 

nem vállalok a másikért. Az ilyen életmód 

könnyebb, kényelmesebb, viszont ellenkezik 

az emberi élet alapvető céljával. Aki így gon-

dolkodik, valójában saját magát is becsapja, 

mert nem lehet boldog az ember a másik em-

ber nélkül, a másikért vállalt szolgálat nél-

kül. Senki nem élhet egészséges életet úgy, 

hogy nem tartozik valahová. A házasság-

ban is ezt az odatartozást keresi és vállalja 

az ember.

Amikor tehát az Egyház nemcsak el-

mondja, hogy milyen az ideális család, a há-

zasság, hanem törvényeket, szabályokat is 

megfogalmaz arra vonatkozóan, hogy mi-

ként kell azt élni, megvalósítani, akkor való-

jában segítséget ad az embereknek. 

Példának csak a hatodik parancsot emlí-

tem: „Ne paráználkodj, ne törj házasságot”. 

Önmagában kemény tilalomnak hangzik, 

amely megfosztja az embert valami öröm-

től. Pedig nem erről van szó, hanem az élet 

és a házasság védelméről. Arról, hogy az élet 

továbbadásának képességét az ember arra 

használja, amire kapta, s ne élvezeti cikk-

nek. A nemiség gyakorlásához élvezet, érzé-

ki öröm kapcsolódik. Az Isten úgy alkotta 

meg az embert, hogy az élet továbbadásában 

az ösztönös vágyó képességünk is benne le-

gyen. De ha valaki azt mondja, én az életet 

nem akarom, csak az élvezetet, mellék-

vágányra csúszik. Az Egyház törvényei a 

szexualitás helyes megélésében megmu-

tatják az irányt. "Nem olvastátok, hogy a 

Teremtő kezdetben férfi nak és nőnek te-

remtette őket,   és azt mondta: Most már 

többé nem két test, hanem csak egy.” (Mt 

,-) Az erkölcsi törvények ennek a tel-

jes és fölemelő „együttlétnek” a kereteit 

biztosítják. 

„AMIT TEHÁT ISTEN EGY
BEKÖTÖTT, AZT EMBER 

NE VÁLASSZA SZÉT. ”
Ez nemcsak azt jelenti, hogy temp-

lomban kötök házasságot, és az Egyház 

nem választja azt szét. Ebben az értelem-

ben az egység azt jelenti, hogy amikor va-

laki házasságot köt, saját magát teljesen 

bele, oda kell adnia és a másikat is egész-

ben el kell vállalnia. A házasság nem egy 

alkalmi szerződés, hogy megtervezünk 

egy közös utazást, és amíg tart a kirán-

dulás, addig együtt vagyunk, amikor ha-

zajövünk, mindenki megy a saját útján. 

A házasság olyan szövetség, olyan kapcsolat, 

amely nemcsak a külső dolgokat érinti, ha-

nem az ember lelke mélyét is. Egy testté, egy 

emberré válnak. Akkor lesz jó egy család, ha 

benne van ennek tudatos vállalása. 

Az esküvő szertartásában ezt a tudatos 

vállalást három kérdésben fogalmazza meg 

az eskető pap: () Szeretet hozott-e ide ben-

neteket? Vagyis boldogítani és nem kihasz-

nálni akarjátok egymást. () Ígéred-e, hogy 

el nem hagyod a másikat semmiféle bajában? 

Ez a mindvégig kitartó hűség. () A harma-

dik kérdés a gyermekek elfogadására és neve-

lésére vonatkozik. Mert két ember kapcsola-

ta akkor lesz családdá, ha ebben jelen van a 

gyermekek elfogadásának és fölnevelésének 

szándéka. Ezek természetesen keretek, ame-

lyek az ember számára irányt mutatnak, de 

éppen ezek segítik, hogy a legjobbat hozza 

ki abból, amire az életét kapta Istentől. És 

ahol ezek bármelyike sérül, vagy bármelyi-

ket tudatosan kizárják, ott a házasság egé-

sze sérül. 

Csak utalni szeretnék arra, hogy a há-

zassággal kapcsolatban a társadalomnak is 

vannak elvárásai és kötelezettségei. Hiszen 

a családok minőségétől függ az egész kö-

zösség életének minősége. A jó családok az 

egész társadalmat szolgálják, akik gyerme-

ket vállalnak, az egész társadalmat gyarapít-

ják, akik megfelelően nevelik gyermekeiket, 

azok a közösség javára is nevelik őket. Ezért 

a társadalom vezetőinek felelőssége, hogy 

segítsék a családokat, olyan környezetet te-

remtsenek gazdasági és erkölcsi vonatkozás-

ban, ahol a családok támogatást és megbe-

csülést kapnak. És megvédjék olyan tenden-

ciáktól, ideológiáktól, amelyek gyengítik, 

vagy egyenesen rombolják a családokat.

A HÁZASSÁG „SZENTSÉG”.
 Az határozott meggyőződésünk, hogy 

ha az ember követi az Egyház útmutatásait, 

parancsait a házasságra és a családi életre vo-

natkozóan, akkor biztosan a sikeres és bol-

dog élet felé halad. Azt is tudjuk azonban, 

hogy az ember gyenge, és bűnre hajló, és eb-

ből sok baj származik. Az Egyház nemcsak 

tanít, nemcsak szabályokat fogalmaz meg a 

házassággal kapcsolatban, hanem anyai sze-

retettel gyógyít is – ahogyan II. János Pál fo-

galmaz – és ennek több útja van. Mi a há-

zasságot nem polgári jellegű szerződésnek 

tekintjük csupán, hanem azt valljuk, hogy 

a házasság szentség. Olyan szertartás, olyan 

emberi cseledet, amihez az Isten különleges 

kegyelmet ad. Ez azt jelenti, hogy aki az Is-

ten elgondolása szerint köti meg a házassá-

got, ahhoz a Jóisten hozzá adja a maga segít-

ségét. Az a házasság, amelyet a templomban 

kötnek meg – és nemcsak a külsőségek miatt 

megyünk a templomba – Isten előtt és Isten-

nel együtt kötött szövetség. Attól kezdve, ha 

valaki a szentség gondolatával éli házas éle-

tét, tudhatja, hogy az Isten minden nap jelen 

van közöttük, és számíthatnak segítségére. 

Nem mindegy tehát, hogy „hol” kötik meg 

a házasságot, és ha templomban kötik meg, 

akkor megértik-e, hogy mit jelent az.

„A szentségek a szertetartás tetteivel és szavaival táplálják és erősítik a hitet: azt a hitet, amelyre helyes szándékuk erejéből a 
házasulandók már törekszenek. E hitet Krisztus kegyelme minden bizonnyal ápolja és erősíti.” (Familiarisconsortio 68.)
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„Aki a házasságban csak a saját akara-

tát és boldogságát keresi, és nem törekszik 

arra, hogy a másikat is boldoggá tegye, az 

nem fogja a maga boldogságát sem megta-

lálni, és a másikat is össze fogja törni."

(Lev Tolsztoj)

Elég régen megfogalmazódott már az a vá-

lasz a felmerülő problémákra, hogy a házasság 

elavult intézmény, nincs rá szükség, pótolni kel-

lene valami mással. Mondják, hogy a házasság-

ban "elkényelmesednek" egymással szemben a 

felek. Éppen a "birtoklás" miatt nem kell erőfe-

szítést tenniük a partner megtartására. Mások a 

szabadságot, az önmegvalósítás lehetőségét emlí-

tik, amelyet a házasság akadályoz. Azonban bár-

hogy nézzük, a házasság még mindig erős intéz-

mény, legfeljebb egyeduralma van megrendü-

lőben. Ugyanakkor el kell mondani, hogy a há-

zasság nemcsak azért él és mondható életképes-

nek, mert nincs igazi alternatívája. Azért is ele-

ven, mert igen nagy lelki szüksége van rá minden 

embernek. Még a lelki fejlődés sem haladhat az 

esetek többségében zavartalanul, ha valaki fi atal 

felnőttkorát magában éli. A másik emberrel való 

együttélés, a másikhoz való teljes alkalmazkodás 

szükséglete nagymértékben fejlesztő hatású. Mai 

tapasztalataink szerint házasság vagy huzamo-

sabb ideig tartó házasságszerű együttélés nélkül 

az ember képtelen igazán megtanulni kapcsola-

tokat kötni és fenntartani, kommunikálni, konf-

liktusokat megoldani, érzelmi helyzeteket átélni. 

AZ EGÉSZSÉGES EMBER
IGÉNYLI A HÁZASSÁGOT
A családalapításban a házasság az alap, a csa-

lád ugyanis a legtöbb egészséges ember természe-

tes igénye. De a felnövekvő gyerekekkel való kap-

csolat, a családi kis csoport tagságának és idő-

szakos irányításának élménye ugyanúgy elma-

radhatatlan ingeranyag a harmonikus és a teljes 

pszichológiai fejlődéshez és lelki élethez, mint 

a házasság. Sokat jelent a másik teljes elvállalá-

sa is. Ebben rejlik a házasságnak, mint klasszikus 

együttélési formának egy sajátos értéke, előnye is. 

Mai tudásunk szerint van fontossága a nyíltan 

vállalt „szerződésnek”, az ünnepélyességnek, rí-

tusnak, a nászútnak, a lakodalomnak, a jegygyű-

rűnek, amit a mai ember már nem szívesen vállal. 

Szükség van az ünnepélyes kezdés élményére, a 

lelkesült hangulatra, a közös készülődés nehézsé-

geit, kényelmetlenségeit is legyűrő szerelemre és 

kölcsönös ragaszkodásra. Fontos, hogy a családi, 

rokoni és baráti környezet is átélje, hogy a fi ata-

lok új létformába kerültek át. Ha ez a társas rítus 

elmarad, ebből lélektani veszteség is származik. 

A SZERETET CSAK A MÁSIK
BAN TAPASZTALHATÓ MEG

Az Isten mindannyiunkat jónak teremtett, 

saját képére és hasonlatosságára. Az érzelmek ön-

magukban se nem jók, se nem rosszak erkölcsileg. 

Csak egyszerűen vannak. Minden személy egye-

di. Így két egyedi személy kapcsolata is csak egye-

di lehet. A két ember feladata, hogy felfedezze és 

megélje a kapcsolatát. A szeretet-kapcsolat soha 

nem érheti el végső állapotát, legfelső csúcsát. 

Az egymás közötti párbeszéd, az érzelmek 

folyamatos és kölcsönös kinyilvánítása a házas-

ság éltető vérkeringése. Az élet törvényszerűsé-

ge a látszat-valóság, a csalódás, a komoly öröm 

egymást követik. Ez az élet természetes folyása, 

és ez azt mutatja, hogy növekszünk. Hasonlít az 

életnek ez a törvényszerűsége a születés, halál és 

feltámadás egymást követő szakaszához. A gyer-

mekek soha nem tanulhatják meg, mi a szeretet, 

ha nem tapasztalták azt meg kiskorukban otthon 

− különösen édesapjuk és édesanyjuk szeretetén 

keresztül. Tehát a legfontosabb, amit egy édesapa 

gyermekeiért tehet, az, hogy szereti édesanyjukat, 

az édesanya számára pedig az, hogy gyermekei 

apját szereti. 

ISTEN MEGISMERÉSE
EGYMÁSBAN

Az Isten megismerése és a belé vetett hit 

legtöbbünk számára a szerető emberi kapcsola-

tok útján érhető el. Ennek a tapasztalatnak leg-

természetesebb helye a házasság. Ez Isten terve. 

Hisszük, hogy a férj és feleség közötti házastár-

si kapcsolat a szeretet élő lelkülete, Isten eleven 

képe közöttünk. A házasság a szeretet közössége 

és Isten terveiben, elgondolásában az egyedi em-

beri személyek egységét szolgálja. Ha valódi, nem 

tarthatjuk meg magunknak, hanem nyitva kell 

állnia az egész világ felé. Hiszen a szeretet termé-

szete az, hogy túl akarja szárnyalni önmagát. 

Dr. Berényi András

pszichológus

A HÁZASSÁG SOHASEM 
MEGY KI A DIVATBÓL!

MIT TEHETÜNK A
JEGYESEKÉRT?

„Tapasztalatom sze-
rint, sok fi atal beleugrik a szentségi házasságba, 
nincs fogalma annak súlyáról, csak évek múlva 
szembesül ennek megváltoztathatatlanságával.

Véleménye szerint megfelelő-e a 
jegyesoktatás a katolikus egyházban? Komo-
lyan veszik-e a fi atalok, alkot-e véleményt a pap, 
ha számára nem tetsző dologgal találkozik? – 
teszi fel a kérdést egy olvasó”

Kedves Olvasóim! Noha hazánkban leg-

többször már több éves együttélés előzi meg 

a szentségi kötést, elméletileg ezekben az ese-

tekben nem beszélhetnénk arról, hogy csak 

úgy „beleugranak”. A statisztikák azonban 

mást mutatnak: hazánkban csaknem minden 

második házasság válással végződik. 

A jegyesoktatás mintegy utolsó lehetőség 

arra, hogy az egyház papja megpróbálja felkészí-

teni a jegyeseket arra az életre, amely rájuk vár a 

házasságkötés után. Ezzel kapcsolatban vegyes ta-

pasztalataim vannak. Vannak, akik több száz km-

ről is megkeresnek, és segítséget kérnek ez ügy-

ben, de volt olyan hívem is, aki azt kérdezte az 

egyik munkatársamtól: „Ki találta ki ezt a hülye-

séget, mi szükség van erre?” A probléma gyökerét 

abban látom, hogy alapvetően más az igénye a fi a-

taloknak, és más az, amit az egyház − nevezetesen 

− a pap akar e szentségi találkozásból "kihozni". 

Noha az egyházjog előírja azt, hogy esküvő 

előtt mennyi idővel kell jelentkezni a plébánosnál, 

ezt nem mindig "tudják", vagy "elfelejtik" betarta-

ni a fi atalok. Bezzeg a zenészt, a termet, a vőfélyt 

sok esetben már hónapokkal korábban is lefoglal-

ják, azt nem felejtik el. Biztos vagyok benne, hogy 

a paptestvérek döntő többsége mindent elkövet 

azért, hogy a hiányosságokat a házasságkötésig 

pótolják, de nem lehet ezeket erőszakkal a fi ata-

lokra kényszeríteni.

Az, hogy milyen hatásfokkal lehet komoly 

eredményt elérni a jegyesek értékrendjében, alap-

vetően attól függ, hogy emberileg mennyire tud 

közel kerülni a pap hozzájuk! Továbbá az esküvő 

után mi, papok (a januári házszentelésen kívül), 

tudunk-e, akarunk-e időt szakítani arra, hogy 

meglátogatjuk őket? Felidézzük-e a nagy nap ün-

nepi pillanatait? Azt hiszem, a családpasztoráció 

területén sok mindent kellene pótolnunk. Pl. a 

képviselő-testület családpasztorációs munkacso-

portja tagjainak képzésével, bevonásával sok se-

gítséget tudnánk adni.

Most a Családok Éve lehetőséget kínál mind-

nyájunknak arra, hogy újra gondoljuk át ezt a ha-

zánkat és egyházmegyénk jövőjét egyaránt érintő 

fontos témát! Imádságainkban pedig még buzgób-

ban hordozzuk azokat a fi atalokat, akik a jövő ma-

gyar katolikus családjainak alapját fogják képezni!

Juhász Imre, plébános

Imre atya válaszol
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KÖZELKÉP

TIZENÖT ÉV UTÁN JOGILAG MOST VÁLTAK SZERZETES
KÖZÖSSÉGGÉ A KAMILLIÁNUSOK NYÍREGYHÁZÁN

A Magyarországi Kamilliánus Rend 
vezetésében személyi változás történt 
 szeptemberében. P. Dr. Anton 
Gots kamilliánus szerzetes hivatalosan 
is átadta a nyíregyházi rendház vezetését 
P. György Alfréd MI kamilliánus szer-
zetesnek. A Nyíregyházán levő Szent 
Kamill Rendházat Gots atya alapítot-
ta -ben. Az átadás óta a rend arcu-
lata változott, erről kérdeztük György 
Alfréd MI szerzetes atyát, az új házfő-
nököt, tartományfőnök-helyettest.

– Milyen lett a rend magyar arculata?

– „Szent Kamill magyar arca” a szenvedők 

szemében tükröződik, a szomjazó Krisztust 

szeretnénk felismerni a „Magyar Golgotán”. 

Sokféle szomjúság van... Egyelőre elfogadás-

ra váró tervek vannak, azt tartjuk szem előtt, 

hogy az arculat kialakításánál hiánypótló fel-

adatokat oldjunk meg.

– Mire gondol?

– Elsősorban befogadó, tanulmányi ház-

ként működünk. Ez a jelöltség, a noviciátus és 

főleg a rendi utánpótlás szempontjából fon-

tos, mert itt vagyunk kelet kapujában, és je-

lenleg több hivatás születik a határon túlról, 

mint Magyarországról.

Hiánypótló lenne rehabilitációs központ, 

házi beteg-gondozói szolgálat hálózatának 

kialakítása, beteg gyerekek felkarolása, szoci-

álisan sérült személyek sebeinek gyógyítása. 

A lelkiség erősí-

tésére különböző 

lelkigyakorlato-

kat indítottunk, 

hiszen a hely 

adott és a prog-

ram sem igényel 

nagyobb infra-

struktúrát. Fo-

gadjuk a szenve-

dőket, az irány-

vesztett fi atalokat, már középiskolás osztá-

lyok is „erősítettek” nálunk, bentlakásos lelki-

gyakorlaton vett részt Böjte Csaba atya a ne-

velőszülői hálózat tagjaival, valamint a helyi - 

borbányai – hívek is. (Nyíregyháza-Borbánya 

a város főplébániájának fíliájaként működik.)

A házban  főt tudunk elhelyezni  és  

ágyas összkomfortos szobákban.

– A rendház vezetésével a kórházlelkészi, 

beteg-pasztorációs referensi szolgálat is jár.

– Feladatunk elsősorban a kórházlelkészi 

tevékenység kiépítése. Beszélgetünk a bete-

gekkel, és előkészítjük őket a szentségek fel-

vételére. Tervünk nemcsak a betegek, hanem 

a kórházi dolgozók, orvosok, kamilliánus csa-

ládok lelki vezetése és a hozzátartozók lelki 

segítése is. Szentmisét is mutatunk be a kór-

ház területén lévő kápolnában, amelyet saj-

nos, hamarosan lebontanak. Ausztiában is le-

bontották a kórház kápolnáját. 

Szombatonként a betegekért végzünk 

szentmisét, előtte a betegek gyógyulásáért 

imádkozunk. 

– Egyre kevesebb a hivatás, a fi atalok nem 

vállalják az elkötelezettséget, nem hallják meg 

Isten hívását. A kamilliánus rend . éve van 

jelen hazánkban. 

– Négyen vagyunk a nyíregyházi rend-

házban, Maczák Béla atya jelenleg klinikai 

lelki gondozást tanul, Keresztes Attila test-

vér teológus, szociális munkás, Kovács Le-

vente örökfogadalmas még két évig Rómá-

ban tanul és jómagam. Közülünk csak Béla 

atya magyarországi, mi hárman erdélyiek va-

gyunk. Van még egy erdélyi és egy román je-

löltünk, mindketten a próbaidőt töltik. Nem-

rég jelentkezett hozzánk ismét egy erdélyi fi a-

tal. Látható, hogy Erdélyből több hivatás szü-

letik, mint Magyarországról. Egyházjogilag 

nézve most lettünk szerzetes-közösség, mi-

vel eddig ez a személyi feltétel nem volt adott. 

Kánonjogilag legalább három örökfogadal-

mas atya vagy testvér alkothat szerzetesi kö-

zösséget, amelynek van elismert és kinevezett 

házfőnöke. 

– Alfréd atya a fekete habitust néha fehér-

re váltja. Most is ezt viseli.

– Éppen betegekhez készülök a kórház-

ba. Azt tapasztaltam, hogy a betegek megri-

adnak a fekete színtől, attól való félelmükben, 

hogy „az utolsó kenetet” akarjuk feladni, ami 

nem utolsó, hanem Isten kegyelmét közvetítő 

szentség. Akkor sem mindig fogadnak szíve-

sen bennünket, ha hívnak, ha pedig hívatla-

nul érkezünk, akkor végkép nehéz őket meg-

közelíteni. A nevelés is az egyik feladatunk, 

így a betegeket arra neveljük, hogy ha papot 

látnak, akkor nem meghalni kell, hanem élni. 

A fehér habitus a misszió színe. Nálunk 

a nővérek viselnek fehér ruhát középen vörös 

keresztel. Ha beteghez megyek, én is ezt vi-

selem.

– A habitus szolgálat alatti vagy azon 

kívüli viselése sokakat foglalkoztató kérdés, 

megosztja nemcsak a közvéleményt, hanem a 

papok véleményét is. 

– A habitus életformát, életvitelt jelent, 

amely jel a jeltelenné tompuló világban. 

Kultúrától is függ. A nyugati országok-

ban, így pl. Ausztriában is, papi civilben kon-

zervatívnak számítok. Az osztrák kórházak-

ban a papot összekeverik az orvossal. A pap 

ugyanúgy fehér köpenyt visel, mit az orvosok. 

Fontos lenne, hogy ez ne így legyen. 

Véleményem szerint az sem jó, hogy rit-

kán viselem a habitust, de az sem, ha állandó-

an. Az állandó viselése igénytelenséget is von-

hat maga után, valamint bizonyos szituációk-

ban nevetségessé válhatok reverendában. Ha 

valaki csak ettől pap, akkor inkább ne tegye.

Ha szolgálatot teljesítek, pl. beteghez me-

gyek, akkor fontosnak tartom, hogy rajtam 

legyen. 

Sajnos, az emberek gyakran nem merik 

fölvállalni önmagukat függetlenül attól, mi-

lyen életállapotban vannak. Vagy letagadják 

azt, pl. társaságban a jegygyűrű a zsebben ma-

rad, vagy a habitus, az egyenruha mögé búj-

nak. 

Baj, mindig bizonygatnom kell azt, hogy 

pap vagyok. Őszintén kell élni. Jó az, ha az 

emberek tudják, kik vagyunk. Tehát a kérdés 

nagyon összetett. Fontos a habitus is, de nem 

az fogja az identitásomat meghatározni. 

Krisztust megismerni, megszeretni és fel-

ismerni a szomjazókban, elhagyatottakban, 

ez az, ami bennünket az Irgalmas Jézus tanú-

ivá tesz a világban, ez a mi „Habitus”-unk, ez a 

mi arcunk, mert „a Te fényedben látjuk az igazi 

fényt”, s ez nekünk elég.

Kovács Ágnes

GYÖRGY ALFRÉD 

1975. április 22-én született Csíkszent-

domonkoson. Tanulmányait szülőfalujá-

ban, valamint Gyergyószentmiklóson vé-

gezte. A középiskolai évek befejezése után 

iskolakönyvtárosként dolgozott. 1996-ban lé-

pett be a kamilliánus rendbe, 2006-ban tette le 

örök fogadalmát Nyíregyházán a kamilliánus 

kolostorban. Még ebben az évben diakónussá 

szentelték Bécsben a Borromeo Szent Károly 

templomban, 2007-ben pedig pappá szentel-

ték Nyíregyházán a Magyarok Nagyasszonya 

társszékesegyházban. Szentelése után egy évig 

Bécsben a Lainz-i kórházban szolgált, mint 

kórházlelkész. A következő egy évet Budapest 

Pestszentlőrincen töltötte, ahol a Kárpát-me-

dencei Kamilliánus Családok lelki gondozásával 

bízták meg, és hivatáspasztorációban is végzett 

szolgálatot. 2010 szeptemberétől Bécsben szol-

gált a tartományfőnökségen. 2010-ben elvégezte 

a novícius mesterképzőt, és még ebben az évben 

átvette a nyíregyházi rendház vezetését. 
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KRISZTUSSAL A
SZENVEDŐBEN

SZERZETESEKKEL 
TALÁLKOZTAK

A FIATALOK
NYÍREGYHÁZÁN

Hivatásukat kereső fi atalok találkoztak feb-
ruárban a Jézus Társasága jezsuita szerzete-
si közösség tagjaival, valamint a kamilliánus 
tetvérekkel és nővérekkel a nyíregyházi 
Kamilliánus rendházban.

A Debrecen-Nyíregyházi Egyházmegyében 

a megszentelt élet napjához kötődően évek óta 

lehetőséget biztosítanak szerzeteseknek és fi a-

taloknak a találkozásra, így ez a program már 

hagyományként is beépült az egyházmegye lel-

kipásztori tervébe. A fi atalok megismerkednek 

a szerzetesek hivatásával, életmódjával, és fel-

merülő kérdéseikre kapnak választ, valamint a 

kétnapos rendezvény során a rend életébe, napi-

rendjébe is bekapcsolódnak. 

Nagy Ernő SJ jezsuita szerzetes, Bán József, 

Horváth Ferenc, Korponai Gábor és Korpacz 

Botond noviciusok bemutatták a magyarorszá-

gi jezsuita rend jelenlegi életét. A találkozónak 

érdekes színfoltja volt az a Bartók Tibor SJ által 

készített kisfi lm, amely a jezsuita rend magyar 

tartományának és tagjainak a feloszlatás előtti 

és utáni küzdelmes, hivatásuk mellett mindvé-

gig bátran kiálló szerzetesek életét is bemutatta. 

P. György Alfréd kamilliánus szerzetes és Ber-

nadett nővér mint házigazdák elmélkedésükkel, 

tanúságtételükkel szintén gazdagították a talál-

kozót, amely közös Szentségimádással, majd 

szentmisével zárult. 

A Debrecen-Nyíregyházi Egyházmegyé-

ben jelenleg  szerzetesrend működik, mintegy 

 fővel. Nyíregyházán a Kamilliánus Rend, a 

Szent Kamill Lányai Kongregációja, a Segítő 

Nővérek Kongregációja, Debrecenben a Mi-

asszonyunkról Nevezett Svetits Iskolanővérek 

Kongregációja és a Szent Domonkos Rend mű-

ködnek. -ben szeptember -én, amikor az 

Elnöki Tanács megvonta a magyarországi szer-

zetesrendek működési engedélyét, az egyház-

megye területén  szerzetesrend működött. A 

szerzetesrendek feloszlatása után csak egy ta-

nító rend működhetett ezen a területen, Deb-

recenben a Miasszonyunkról Nevezett Szegény 

Iskolanővérek voltak jelen és irányítják ma is a 

Svetits intézetet. 

Kovács Ágnes

Boldog Vannini Jozefi na anya, a Szent 
Kamill Leányi Kongregáció alapítója 
halálának . évfordulóját ünnepelték 
. február -én Nyíregyháza-Bor-
bányán a Szent Kamill Leányai Rend-
ház melletti Szent László-templomban. 
Ebből az alkalomból Bosák Nándor 
debrecen-nyíregyházi püspök mutatott 
be ünnepi szentmisét, és a jelenlévőknek 
kiszolgáltatta a betegek szentségét.

Bosák Nándor püspök atya Jézusnak a köztünk 

való jelenlétéről elmélkedet, a homíliájában. 

”Nem hagylak árván benneteket, hanem visszajö-

vök hozzátok” ( Jn , ) Jézus a vigasztalásában 

átadta az apostoloknak azt a szeretetet, amellyel 

Ő a betegeket gyógyította. A főpásztor Jozefi na 

anya életére emlékezve kiemelte, az Ő szolgála-

tában a szeretet konkrét megvalósítását szem-

léljük. Ő megértette Jézus tanítását, és ez éltet-

te. Így lett az ő szolgálata által jelenvalóvá Jézus 

azoknak az életében, akik a legkisebbek voltak. 

„Uram, mikor láttunk éhesen vagy szomjasan…

”(Mt , )

Bizony mondom nektek, 

amit e legkisebb testvére-

im közül eggyel is tette-

tek, velem tettétek.” (Mt 

, ) Jézus ott van az 

éhezőben, a szenvedő-

ben és a szeretet min-

den megvalósulásában.

A SZENTSÉG 
EREJE

A főpásztor a homíli-

ája végén kiszolgáltat-

ta a betegek szentségét. 

Bevezető gondolatai-

ban elmondta, hogy Jé-

zus rábízta az apostolaira, egyházára, hogy a 

nevében gyógyítsák a testi, lelki betegeket, az 

általa rendelt eszközökkel. Amikor a pap fel-

oldoz, Jézus oldoz fel, az Oltáriszentségben 

Krisztus táplál bennünket, a házasságban 

Krisztussal kötik össze a házasulandók életü-

ket, ez a szentség ereje. A szerzetes, a pap, aki 

Krisztus nevében jár a betegekhez, az isteni 

szeretet eszköze lesz, a szentségek kiszolgá-

lásához isteni kegyelem társul. Ha az ember 

szeretetből, önzetlenül tesz jót, akkor Krisz-

tust teszi jelenvalóvá. 

A BETEG TANÍT ENGEM
Magyarországon  óta szolgálnak Szent 

Kamill Leányai Nyíregyháza-Borbányán, de 

eddig itt csak más országok nővérei teljesí-

tettek szolgálatot a betegek körül. Jelenleg a 

nyíregyházi rendházban négyen vannak, Ber-

nadett nővér ideiglenes fogadalmas, az első 

magyar a két brazil és egy olasz örökfogadal-

mas nővér között, amely kánonjogi közösség-

nek számít a férfi  rend közösségéhez hasonló-

an. A Szent Kamill Leányai Rendhez tartozó 

Bernadett nővér szerint most ért be az a mag, 

amit ide elvetettek, hiszen rajta kívül még két 

magyar nővér készül erre a hivatásra. A nő-

vérek nyaranként tá-

borokban, ifj úsági 

találkozókon vesz-

nek részt, bemutat-

ják szolgálatukat és 

minden nap imád-

koznak a hivatáso-

kért, remélve, hogy 

az a szeretet, amit 

napról napra követ-

nek, vonzani fogja a 

fi atalokat is. 

A szociális otthonokban, kórházban, csalá-

doknál betegeket szolgáló nővérek ajándék-

ként Isten jelenlétét élik meg a szenvedők-

kel való találkozáskor. „Amikor a beteg anyai 

gondoskodó szavakkal érdeklődik, hogy vagyok, 

fáztam-e, amíg hozzá érkeztem, olyan, mintha 

azt a szenvedő Jézus kérdezné tőlünk. Mert a 

szenvedőbe Krisztussal találkozunk. Ha bete-

gekkel foglalkozunk, felgyorsul az a tapasztalás, 

amit az ember évek hosszú során gyűjthet össze 

az élet adta lehetőségeken keresztül. A beteg ta-

nít. Velük könnyebben elfogadjuk a nehézségeket, 

a szenvedést, megtanítanak bízni az Istenben.” – 

fejezte ki gondolatait Bernadett nővér.

Kovács Ágnes

Bernadett 
nővér
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ÜNNEPELT AZ ÚJSZENTMARGITAI
EGYHÁZKÖZSÉG

A DÉLI HARANGSZÓ

A MI EGYHÁZKÖZSÉGÜNK

Bosák Nándor debrecen-nyíregyházi püs-
pök atya ünnepi szentmise keretében meg-
áldotta a kívülről megújult újszentmargitai 
Árpád-házi Szent Margit római katolikus 
templomot . január -án.

Két esztendővel ezelőtt a vihar súlyos káro-

kat okozott a templom tetőszerkezetében és et-

től kezdve folyamatos beázással romlott a temp-

lom állapota. Egy Európai Uniós pályázaton 

   Ft-ot nyert az egyházközség, s eb-

ből az összegből lecserélték a tetőt, elvégezték 

a szigetelési munkálatokat, kicserélték a nyílás-

zárókat és a belső hibákat is kijavították. Köz-

ben a belső liturgikus tér is folyamatosan szépül 

és újul. A főoltárt közadakozásból restauráltat-

ták, s a tervek szerint tavasszal a belső festésre 

is sor kerül.

 A falu katolikus temploma -ben épült. 

A falut Szent István adományozta az egri püs-

pökségnek, de -ben a tatárok elpusztítot-

ták, az iratok megsemmisültek, ezért -ben 

az egri püspökség oklevélben erősítette meg bir-

tokjogát e terültet fölött. A középkori templom 

helyét -ben régészeti kutatásokkal hitelesí-

tették. A falu neve a középkori temp-

lomának védőszentjére, Antiochiai 

Szent Margitra utal. 

Bakócz Tamás (-) egri 

püspök, esztergomi érsek () 

Szentmargitát az Egri Káptalannak 

adományozta, és száz éves reformá-

tus birtoklási megszakítással – kápta-

lani birtok maradt -ig. -ban 

a káptalan a pusztaszentmargitai ura-

dalmi épületében felállított egy házi kápolnát, 

-ben felépítette a paplakot, és -ben 

önálló plébániát létesített. Első plébánosa Frank 

Károly volt. 

Az -ban létesített ká-

polna helyett a káptalan -

-ben új templomot építte-

tett, melyet Árpád-házi Szent 

Margit tiszteletére  szept-

emberében áldottak meg. A 

Szent Margit főoltárkép F. 

Sajósy Alajos (-) fes-

tőművész alkotása. Az orgo-

na -ben készült, Angster 

József és fi a pécsi gyárában. A hangszer egy 

manuálos, tizenegy regiszteres. . augusztus 

-én a soproni harangöntőktől származó két új 

harangot helyeztek el a templomban, az egyiket 

Árpádházi Szent Margit tiszteletére / kg/ a 

másikat Szent Tamás apostol tiszteletére / 

kg/. Előtte egy haranglábon álló -ból szár-

mazó mintegy  kg-os harang jelezte a szent-

misék kezdetét. 

A templomot -ben, majd -ben re-

noválták. Az új liturgikus tér kialakítása -

ben történt, Borsos János plébános idején. Az 

-ben épített plébánia épületet -ben 

Gáspár Mátyás egyeki plébános tataroztatta. 

A templom előtt millenniumi emlékként egy 

Szent Istvánt ábrázoló kopjafa áll. Újszentmar-

gita -ben alakult önálló községgé, a Polgár-

hoz tartozó Pusztaszentmargita és más tanyák 

egyesítéséből.  óta Egyek látja el. 

  

Az ünnepi szentmise után a tiszacsegei 

Cantare kórus ünnepi koncertet adott.

 

Papp László plébános

Gyerekkoromban nagymamám harang-

szókor mindent abbahagyott pöttyös ruhája 

zsebéből nagy fényes, fekete szemű rózsafű-

zért húzott elő és elimádkozta az úrangyalát. 

Oktalan gyermekként nagyon csodálkoztam, 

hogy miért nem nekem ad inkább enni? - De 

mondtam vele az imádságot. 

Milyen különös lenne, ha egy valamilyen 

európai tömegrendezvény résztvevői meg-

hallván a harangszót szépen keresztet vetve 

hozzáfognának a közös imához! Vajon hány 

üzletember kezd imádkozni valamely vállal-

kozása előtt az ügyfelek jelenlétében? Való-

színű egy sem! Mifelénk ez régóta nem elfo-

gadott nyilvános magatartás. 

De azok a vehemens muszlimok nem 

átallnak, az ima ideje, Mekka felé leborul-

ni a puszta földre a legnagyobb tumultusban 

sem! Elvégre Istent mindenhol lehet imádni. 

Az imafüzért (szibha) a hívő muszlim férfi ak 

szinte állandóan forgatják, le nem tennék hol-

mi üzleti tárgyalás kedvéért sem.

Képzeljünk el egy öltönyös üzletembert, 

aki igazgatósági ülésen egy rózsafüzérrel a ke-

zében lapozná az iratait! – Milyen kis dolog 

és milyen távol vagyunk tőle.

Mi a különbség a mi hitünk és a musz-

limok hite között? – A teológiai különbsé-

gekre nem fi gyelve a valódi hívő szempontjá-

ból semmi! Mindkettő Istent imádja – persze 

másként. De a mi társadalmunkat a liberaliz-

mus férge jó száz év alatt szétrágta, közvéle-

kedésünket, érzületünket átalakította. 

Ők szegénységükben a vallásba kapasz-

kodtak – mi inkább elhagytuk azt. Az afrikai 

arab államokban most nem a meleg felvonu-

lások ügyében kontesztálnak, hanem éppen 

fordítva, vallásosabb, tisztább közéletet sze-

retnének.

Nálunk egyes észosztók nyilvános gyűlé-

sen a liberális média mellett kampányolnak, 

és akik elherdálták az országot, most saját ha-

zájukat jelentgetik föl a médiatörvény kap-

csán – mert zablát akarnak vetni a megbok-

rosodott médiára.

Ne dőljünk be nekik! Amíg szól a harang, 

másképp is hallgathatnánk, mint holmi idő-

jelzést – követhetnénk a hitvalló dédapákat, 

nagymamákat. Ahogyan ők, úgy mi is vállal-

juk nyilvánosan a hitünket! Hátha nem dől 

össze a világ.

b.z.
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EGY ÉLET ISTEN
SZOLGÁLATÁBAN

(beszélgetés Dr. Seregély István nyugalmazott egri érsekkel)

HÍRES, DE ELFELEDETT 
NAGYJAINK

"Nagy dolgokat cselekedni, és szenvedni, 

ez a magyarok hivatása"− mondta XI. Pius 
pápa. Bizonyára az egyházmegye sok tele-
püléséhez köthetők olyan középkori, ko-
raújkori egyházi személyek, akik az adott 
korban sokat tettek egyházunkért. Őket 
szeretnénk bemutatni az Örömhír hasáb-
jain a lap következő számaiban.

JÁNKI LÁSZLÓ kalocsai érsek
Jánkot a XIV. század elején Tamás Bere-

gi István kapja királyi adományba. A népha-

gyomány szerint a családot hamis pénzverés-

sel hozták összefüggésbe, és hűtlenség vádjá-

val elítélték. A települést Jánki László kalo-

csai érsek szerzi vissza a Jánki család részé-

re. Jánki László Károly Róbert udvari köré-

hez tartozó ferences szerzetesből lett először 

kancellárrá, utána kalocsai érsekké (-). 

Őt kérte fel XXII. János pápa, hogy a pálos 

rendet, mely majd’ száz éve működött már, 

vizsgálja felül. Beszámolójából tudjuk meg, 

hogy -ben a pálosoknak már mintegy 

 rendházuk van országszerte. Az ő idejé-

re tehetjük Jánkon a pálos kolostor alapítását, 

amely az akkor falutól kicsit távolabb, az út 

mentén feküdt.

JÁNKI LUKÁCS váradi püspök
-ben Zsigmond király elvette a fa-

lut a Jánki családtól, és a Garayaknak adta, de 

Garay Miklós nádor a birtokrészét a váradi 

káptalannak és püspökségnek adományozta. 

Ettől kezdve a püspök és a káptalan másfél 

századig bírta, bár -ben elzálogosítot-

ták a falut Drahy Jánosnak, de Jánki Lukács 
váradi püspök visszafoglalta azt. Lukácsot 

először mint az óbudai egyetem prépostját 

említik, aki egyben Mária királyné titkára 

-ig, majd csanádi püspök két évig, meg-

hagyva nála az egyetemi korlátnokságot, és a 

budai prépostságot, majd megkapva a váradi 

egyházmegye székét . március -én. Itt 

tölti el életének utolsó szakaszát munkában. 

Önmaga írja: „Mindig dolgoztam, de annyi 

izgalmat nem éltem, mint most.” Két jelentős 

tette volt: az egyik a váradi gótikus székes-

egyház felépítése, a másik pedig a Jánkmajti-

son található klastrom (kolostor) megújítása, 

megnagyobbítása és új idvházzal (egyházzal 

– azaz templommal) való ellátása. -ban 

Szentháromság tiszteletére szentelte fel a ma 

is álló, átépítés nélküli templomot Jánkmaj-

tison.

A következő számokban Kelemen Didák 

minorita szerzetest és Klobusiczky Péter 

szatmári püspököt mutatjuk be.

Ruszki Gábor, Dr. Kádár Brigitta

A közelmúltban kapta Érsek atya a magyar 
Köztársasági Érdemrend Nagykeresztje Pol-
gári Tagozat kitüntetését, amit az állam és az 
egyház kapcsolatrendszere, az egyházigaz-
gatás újjászervezése és a szentszéki kapcso-
latok helyreállítása érdekében végzett mun-
kája elismeréséért adtak át. Milyen érzéssel 
fogadta a kitüntetést?

— Életemben alapvető szempont volt, hogy soha-

sem egy elismerés érdekében vagy elnyeréséért pró-

báltam teljesíteni a kötelességemet. Ebben az esetben 

sem tekintettem egy élet sikerének ezt a kitüntetést, 

csupán hálával gondolok azokra, akik észrevették és 

értékelték a mulandó emberi élet egyházam és hazám 

szolgálatában eltelt éveinek esendő értékét.

— A múlt héten ünnepelte érsek atya a . szü-

letésnapját. Hogyan látja érsek atya ezt az elmúlt  

évet, mi az, amire szívesen tekint vissza?

— Sohasem számítottam arra, hogy ilyen hosz-

szú ideig itt leszek ezen a földön. Visszatekintve sem-

mi más nem foglalkoztat, mint a hála és a köszönet a 

Gondviselő Isten iránt, aki lehetővé tette, hogy hűség-

ben járjam meg az általa kijelölt utat. Ennek az útnak, 

az elmúlt  esztendőnek minden eseménye ma már 

ennek a hálaadásnak a jegyében fogalmazódik meg. 

— Az elmúlt  évben sok mindent adott nemze-

tünknek és a Magyar Katolikus Egyháznak. Mi az, 

ami talán legjobban megmaradt a szívében?

— Én nem alkottam semmi rendkívülit, mindig 

azt a kötelességet teljesítettem, amit az adott körül-

mények között a gondviselés rám bízott.  éven át 

lelkipásztor voltam,  éven át szolgáltam egy magyar 

egyházmegyét, amit Szent István király alapított, és 

amelyet  éven át  elődöm megóvott és megvé-

dett. Bízom benne, hogy ennek a szolgálatnak a meg-

ítélését a Mindenható Isten irgalommal és szeretettel 

fogja örök üdvösségem javára fordítani.

Én is része voltam annak a folyamatnak, amely 

a megújulásra törekvő magyar életből alkalom adtán 

adódott és kialakult. Benne volt ebben az egyházme-

gyék új beosztásának a szolgálata, benne volt az egy-

házmegyei zsinat, a zarándoklatok, hasonlóképpen a 

rádióknak, a Szent István Rádiónak és a Magyar Ka-

tolikus Rádiónak az elindítása, nem különben az a 

Szentszék és a Magyar Állam közti megállapodás is, 

amelyre hivatkozva adták át nekem ezt a kitüntetést. 

Tény és való, hogy ezt sem én javasoltam, hanem a Ma-

gyar Kormány látta jónak, hogy egy Apostoli Nuncius 

által vezetett magyar delegáció, és a kormány által kije-

lölt szakértők munkája nyomán elkészített megállapo-

dás szülessen, ami végül nemzetközi szintre került. Ezt 

a dokumentumot nem én írtam alá, hanem az apostoli 

szentszék, illetve a Magyar Kormány, hogy én is benne 

voltam, az csak annak köszönhető, mert akkor éppen 

én voltam a püspöki kar elnöke. 

— Nyugdíjazása óta egyházmegyénkben tölti to-

vábbra is aktív lelkipásztori napjait.

— Hálát adok a Mindenható Istennek, hogy úgy 

alakította a sorsomat, hogy nyugdíjas éveimet ebben 

a házban tölthetem. Ennek a háznak a létrejötte egy-

beesik az én egri püspöki szolgálatommal, hiszen az 

akkori idős papok, akik nem tudtak otthont biztosí-

tani maguknak, szólítottak fel arra, hogy szerezzünk 

egy olyan házat, amelyben idős korukban nyugod-

tan készülhetnek az örökéletre. Mikor ez megvaló-

sult, tudtam, hogy én is ide jövök, ha megélem. Az-

óta már látom, hogy jobb helyre nem mehettem vol-

na. Letettem a püspöki szolgálat személyi, anyagi és 

adminisztrációs ügyeit és ismét pap vagyok. A napja-

imat kitölti az Úristennel való kapcsolat örökkévaló-

ságra előkészítő elfoglaltsága és a lelkipásztori szolgá-

lat, amelyre nagyon sokszor kérnek föl. Gyakran egy 

időpontra több felkérést is kapok, amit így nem min-

dig tudok teljesíteni, de bízom benne, hogy ameddig 

az Úristen egészséget és lehetőséget nyújt, addig meg-

teszem, ami tőlem telik. 

Gratulálok a kitüntetéshez, és  éves születés-

napja alkalmából a Mindenható Isten áldását kérem 

életére.

Dombrádi Donát

Orbán Viktor miniszterelnökkel az ünnepségenOrbán Viktor miniszterelnökkel az ünnepségen

Nyírcsászári templombúcsú, (2010)Nyírcsászári templombúcsú, (2010)
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„Advenerunt nobis dies 
poenitentiae… – Itt van számunkra a 
bűnbánat ideje, hogy bűneinkért veze-
keljünk, így lelkünket megmentsük” – 
mondja az Egyház a zsolozsmában. A 
művészetek gyakran segítőink abban, 
hogy a bibliai történetet, vagy az ünnep-
kör misztériumát mélyebben átéljük, ér-
zelmileg szorosabban kötődjünk hoz-
zá. Forduljunk most is az irodalomhoz! 
Írók, költők hogyan szólalnak meg, ami-
kor a nagycsütörtöktől nagyszombatig 
terjedő biblikus idő eseményeiről, han-
gulatáról, lelkiségéről írnak.

1. „NAGY DOLOGRÓL 
SZÓL AZ ÉNEK…”

A szenvedéstörténet nyitánya a nagycsütörtö-

ki vacsora. Jézus tanítványaival asztalhoz ül, hogy 

elköltse az utolsó vacsorát. A képzőművészet, fő-

leg a festészet, számos változatban korok és stílu-

sok szerinti sokféleségben örökítette meg a témát. 

Az irodalomban még erőteljesebben érvényesül az 

egyéni megközelítés, a téma sajátos egyedi meg-

ragadása. Juhász Gyula két versében is felidézi az 

eseményt. Érdemes összevetnünk a két vers azo-

nosságait és különbözőségeit. Az utolsó vacsorán 

c. versében a leheletnyi tájfestés és az úrvacsorára 

utaló néhány szó a keretet adja meg ahhoz, hogy a 

szeretett tanítványról, Jánosról, ifj úságáról, szőke-

ségéről és a szenvedés előestéjén a remény jelenlé-

téről szóljon.

A másik hasonló témájú verse az Utolsó vacso-

ra címet kapta. Ennek az első szava is János, aki a 

mester szívén pihen, de itt már jelen vannak: Ta-

más, Péter és Júdás is révedező, síró, rettegő érzé-

seikkel. Csak egy valaki nyugodt mindőjük között:

„...Nagy sötétkék szemében / Mély tengerek 

derűs békéje él benn. / Az ajka asztali áldást rebeg, 

/ S megszegi az utolsó kenyeret!”

A nagycsütörtöki utolsó vacsora az Eucharistia 

szerzésének misztériuma. Ennek a csodának a 

megéneklésére, himnikus dicséretére, valóságos 

teológiai defi niálására vállalkozott Aquinói Szent 

Tamás: Lauda, Sion salvatorem kezdetű himnu-

szában:

„Nagy dologról szól az ének: / Élet élő kútfe-

jének, / A kenyérnek hódolunk / Estelén a Vacso-

rának / A tizenkét tanítványnak / Mit kiosztott 

Krisztusunk… / Ágazatja szent hitünknek: Testté, 

vérré lényegülnek, / Bor s kenyér mi volt előbb… / 

Színében bor és kenyérnek/ ( jel csak ez, de más a 

lényeg) / Drága nagy jók rejlenek / Vér bár a bor, 

test az étel / Egy is Krisztus semmi kétely! / Két 

szín Őt nem osztja meg.”

2. HÁROM FÉRFI A SZENVEDŐ 
JÉZUS KÖZELÉBEN

Jézus szenvedésének lelki-fi zikai gyötrelmei az 

Olajfák hegyén kezdődnek.

Itt, az Olajfák hegyén történik meg Júdás áru-

lása. Sík Sándor: Júdás c. verse már e szörnyű áru-

lás következményeit tárja elénk. Lelkiismerete 

nem képes elviselni a mardosó önvádat:

„És földre vágta sikolva magát / És üvöltött az 

egész éjen át. / A harminc pénzt taposta két sarok-

kal, / Bomlott haját szaggatta két marokkal. / Az 

éles kőhöz verte vad fejét, / És köntösét őrülten 

tépte szét… / S egy hang mennydörgött át a der-

medt légen: / Nincsen bocsánat sem földön, sem 

égen!”

A másik férfi , aki ekkor Jézus közelében van, s 

akinek jelenléte és magatartása példaértékű máig 

is: Péter.

Az ő alakjának irodalmi megjelenítését Juhász 

Gyula, Sík Sándor és Pákolitz István verseiben kö-

vethetjük nyomon. Juhász Gyula: Simon Péter c. 

verse a bibliai történet tényszerű leírása. A három-

szori tagadás után megszólal a kakas. Péter még 

nem siratja tettét, de már nem mer visszanézni a 

Mesterre.

„A názáreti vörös ingben lép ki: / Katona, 

szolga, mind riadva nézi. / Ő könnyei közt moso-

lyogva lépdel, / Péterre néz. És nem néz vissza Pé-

ter!”

Sík Sándor: Péter sírása c. szonettje szinte 

folytatja a Juhász Gyula-vers gondolatát. A köny-

nyes Krisztus-szem döbbenti rá Pétert tettének 

súlyára:

„És megfordult az Úr, s az ő szemébe nézett 

/ …Csak az a könnyes két szem. És nem volt / 

semmi más. / Csak ő volt és Krisztus. És az a vil-

lanás. / …S lőn, hogy az oszlop mellett Péter / 

megtántorult. / És eltakarta arcát és halkan sírni 

kezdett.”

A szenvedéstörténet kezdetén még egy fér-

fi , aki (magatartása) meghatározó Jézus sorsára: 

Poncius Pilátus.

Juhász Gyula: Pilátus c. verse ezt a Jézussal 

szimpatizáló, Szókratészt szerető, de Caesart szol-

gáló helytartót vetíti elénk.

„Pilátus monda: Én téged szeretlek, / Te nagy 

szemű, te szomorú eretnek. / …Elmés okos vagy. 

Mégse vagy te bölcs! / Nincs olyan állás, amelyet 

betölts! / …Az ítélet kész! Tenni mit lehet? / Na-

gyon sajnállak. Nos hát ég veled! / – Én Socratest 

fölötte kedvelem, / De mégis, Caesar az én embe-

rem.”

3. A KERESZTÚT
A Via Dolorosát, a szenvedés útját járó Jé-

zus  stáción keresztül jut el a kereszthalálig. Sík 

Sándor, Tűz Tamás és Fáy Ferenc Keresztútjaiból 

idézett sorok híven adják vissza a kereszthordozás 

szörnyű „élményét”. Fáy Ferenc a stáció nevének, 

címének felidézései után versben elmondja a törté-

netet. Tűz Tamás egyszavas címeket ad (az ítélet, a 

kereszt, Cirénei, Veronika) és az esemény felidézé-

sén túl az „én” jelenlétemre, a szubjektív átélés ere-

jére is számít. Sík Sándor nem köti magát formák-

hoz, merev sablonokhoz. Az ő stációi a szó szoros 

értelmében elmélkedések.

IV. stációból:
„Megy a Jézus Kálváriára / Fejében a tövisko-

ronája. / Véres rózsák verték ki a testét. / Megy a 

Krisztus viszi a keresztjét.” (Sík Sándor)

IX. stációból:
„Aztán egy kőbe megbotlott a lába. / Előre 

hullt s a porban úgy feküdt, / mint minden idők 

minden alkonyában / a fáradt ember fekszik, min-

denütt.” (Fáy Ferenc)

Az áldozat beteljesedésének gondolatát egy 

hármasszerkesztésű összegzésben Puszta Sándor: 

Triptichon-jával idézzük még egyszer szemünk 

elé. Az első részben a keresztfeszítést, a második-

ban a kereszthalált, a harmadikban a levételt „festi” 

a hármas oltárra.

„Eggyek már, a kereszt és a test. / Úgy fonó-

dik rá a durva fára / …Közben sírtak. Szótlan re-

megtek. / S fölváltva lestek a közelgő estre / S a 

véres keresztre…” Csak a fájdalom és a szomorú-

ság érzése árasztana el bennünket most, ha nem 

tudnánk azt a bizonyosságot, hogy harmadnapra 

feltámadott, és ha nem éreznénk annak az erejét, 

hogy van kihez fohászkodnunk, s Juhász Gyulával 

imádkozhatunk a gyűlölködőkért. „…Szeretted 

ezt a szomorú világot / S az embert, ezt a nyomo-

rú virágot. / …A megbocsájtást gyakoroltad egy-

re, / Míg égbe szállni fölmentél a hegyre. / …Én 

Jézusom, most is csak szánd meg őket, / A gyűlö-

lőket és a köpködőket. / Most is bocsáss meg né-

kik, mert lehet, / Hogy nem tudják tán, mit cse-

lekszenek.”

Dr. Csermely Tibor

HITVALLÓ IRODALOM 4.
Szenvedéstörténet az irodalomban

Szikla a Gecsemáné-kertben. A hagyomány Szikla a Gecsemáné-kertben. A hagyomány 
szerint Jézus vérrel verejtékezésének színhelye.szerint Jézus vérrel verejtékezésének színhelye.
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A Torinói Lepel, az eredetivel megegyező 
, × , méretű másolatát helyezik el 
hamarosan Debrecen-
ben a Szent Anna szé-
kesegyházban. 

A torinói Sacra 

Sindone Bizottság or-

szágonként egy-egy má-

solat elhelyezését en-

gedélyezi a lepel tiszte-

letének erősítése céljá-

ból. Magyarország már 

-ben megkapta ezt 

a lehetőséget, amikor a 

győri Szent Kamilliánus templom kolosto-

rának kerengőjében helyeztek el egy máso-

latot. A debreceni elhelyezést különleges el-

bírálás alapján, és dr. Pályi Gyula, a modenai 

egyetem professzora, 

az Olasz Tudományos 

Akadémia tagja támo-

gatásával, közreműkö-

désével sikerült elérni.

 Az ünnepélyes el-

helyezés időpontjáról – 

amelyen Pályi Gyula ve-

gyészprofesszor is tart 

előadást –, tájékoztat-

juk az olvasókat. 

Kovács Ágnes

Szent Anna Székesegyház

HAMAROSAN DEBRECENBEN LÁTHATÓ
A TORINÓI LEPEL MÁSOLATA

Sík Sándor:

KETTEN A MESTERREL
Fehér fényben, fehér ruhában, 
Egy férfi  jár előttem egyre. 
Vezet, vezet, kezem kezében, 
Föl a magányos, nagy hegyekre. 
Az emberarcok ködbe vesztek, 
Ketten vagyunk a hegyeken. 
Kézen fogva vezet a Mester, 
S én követem. 

Megláboltam a pusztaságot, 
Homokviharos, sívó tengert. 
Szürke porát szívemre szórta, 
Szörnyű magánya majd hogy elnyelt. 
De tikkadt lelkem felüdítve 
A Mester arca járt velem. 
Kezem meleg kezébe fogta, 
S én követem. 

Lehevertem illatos fűre 
Oázisok mézes szelében, 
Elálmodoztam rózsás felhőn, 
Távol dalon, zsongó levélen. 
De kezét homlokomra tette 
S megnyitva álmodó szemem, 
Előre mutatott a Mester, 
S én követem. 

Elértem a hegyek tövébe 
S indultam fölfelé nyomában. 
Dideregtem a szirti szélben, 
A szikla megvérezte lábam. 
Ha megálltam, szemembe nézett 
És rám mosolygott csendesen. 
S belém szállott a Mester lelke. 
És követem. 

Mikor az első csúcsra értem, 
Verejtékes nap estelén, 
Megkísértett a nagy Kísértő, 
És egy világot tárt elém. 
De a Mester szemembe nézett, 
Szomorú szemmel, könnyesen, 
S rajta kívül nem láttam semmit. 
És követem. 

Járok magányos hegytetőkön, 
A magasságos szirthazában. 
S egy férfi  jár előttem egyre, 
Fehér fényben, fehér ruhában. 
Léptünk alatt meleg virágok 
Serkednek a vad köveken. 
Kézen fogva vezet a Mester, 
S én követem.

Ezzel a címmel indított Erdő Péter bíboros 

úr kérésére nívós előadássorozatot fennállása . 

évfordulójára emlékezve a Keresztény Értelmi-

ségiek szövetsége -ben, s ennek anyaga egy 

nagyon szép kiállítású kötetben meg is jelent. 

A rendezvénysorozat megvallott célja az volt, 

hogy az ún. modern pogányság ellen folytasson 

felvilágosító küzdelmet. Ezen főképp azt értik a 

szervezők, hogy el kell utasítanunk ama törek-

véseket, amelyek megkérdőjelezik a 

kereszténység jelentőségét a magyar 

államiság történetében − vagyis azt, 

amit a Szent István-i örökség egyik 

legfontosabb részének tartunk −, s 

amely törekvések ezzel párhuzamo-

san a Keletről hozott vallási elkép-

zeléseket tartják kultúránk alapvető 

meghatározójának. Az ilyen tévesz-

mék mellett legalább ennyire fontos 

fölvenni a küzdelmet a globalizáció 

világában jelentkező szekularizáció 

ill. a szellemiség fölé kerekedő elanyagiasodás 

erkölcsi rombolása ellen.

Ezért nagyon helyénvalónak tartom, hogy 

a megjelent munkában két ilyen jellegű tanul-

mány is helyet kap. Az egyik Gilly Gyula és 

Szilvácsku Zsolt nagyon szakszerű dolgozata 

(Országépítő tervezés), a másik Szíjártó Ist-

ván „esszéje” (Tradícionalizmus és liberaliz-

mus), amely nagyon széleskörű irodalmi, mű-

velődéstörténeti valamint fi lozófi ai háttérrel 

vázolja fel és igazolja, hogy napjaink válságok-

kal terhes közegében is mennyire többet nyújt-

hat az elszabadult szabadossággal szemben a 

Sis honestus! Légy becsületes (vagy: tisztességes) 

elve, amely maga is az államalapító magyar ki-

rályra utal vissza.

A munka egésze azonban mindenekelőtt 

múltunk tisztázásához és abból eredő örök-

ségünk bemutatásához kapcsolódik, feltárva, 

hogy a honfoglaló magyarság a Kárpát- meden-

cében milyen keresztény gyakorlattal találkoz-

hatott (Vida Tivadar, Bollók Ádám dolgozatai), 

s főképp államisága megteremtésekor milyen so-

kat köszönhetett az egykorú Európának, fi gye-

lembe véve annak meghatározó klasszikus an-

tik és keresztény vonatkozásait, 

amelyek persze egy középkori 

szűrőn és katalizátoron keresz-

tül érkeztek el hozzánk (Tóth 

Endre, Miskei Antal).

A magyar tradíció egy-egy 

későbbi fontos elemét tár-

ja elénk részben Török Jó-

zsef, aki a magyar pálos ren-

det mutatja be széles kontex-

tusban, részben a Vagantes 

trió, amely a régi énekelt ma-

gyar költészetben találja meg keresztény ma-

gyarságunk egy másik, ugyancsak fontos ösz-

szetevőjét. Barna Gábor szép tanulmánya a ha-

zai Mária-kultuszról próbálja meg eltávolíta-

ni azokat a vadhajtásokat, amelyek a katolikus 

hitvilág eme fontos momentumát alaptalanul 

próbálták meg összefüggésbe hozni a feltétele-

zett ősi magyar pogány hitvilággal. Itt csak né-

hány szerzőre tudtunk csak utalni, de a kötet-

hez mindenképpen gratulálnunk kell, remélve, 

hogy lesz folytatása a közeljövőben e sorozat-

nak. Hiszen, ahogy Hegedűs András fogalmaz 

a kötet nyitó tanulmányában: a történelem va-

lós megismerése fontos a hívő keresztény em-

ber számára. (KÉSz, Bp., ,  l.) 

Havas László

AZ ÉN CSALÁDOM
A debreceni Szent Anna plébánia hittanos gyer-

mekei rajzaikban is kifejezték a családukhoz 

való tartozást. Az alkotásokból kiállítást ren-

deztek, amelyet Orosz Lőrinc plébános nyitott 

meg . március -án a Szent Anna Székes-

egyházban.

KERESZTÉNY GYÖKEREK 
ÉS A BOLDOG MAGYAR ÉLET
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Soltész János rektor lehangoló tenden-

ciát, szomorú jövőt mutató „a kapitalizmus 

diszkrét bája”-ként 

is ismert statiszti-

kai adatokkal kezd-

te előadását, amely 

az -es mutató-

kat vetette össze a 

. évi adatokkal. 

A munkanélküli-

ség -szeresére, az 

újlakások építése a felére, a házasságkötések 

száma  ezerről  ezerre csökkent, ame-

lyek  -a is válással végződik. Manapság 

minden harmadik gyermek házasságon kívül 

születik. Magyarország összlakossága -

ben tízmillió alá került. A jelenlegi átlagos 

- ezer forintos havi fi zetés vásárlóér-

tékét tekintve („folyó áron”) annyit ér, mint az 

-as átlagos munkabér, vagyis  forin-

tot. Míg -ban ebből egy átlagos lakás re-

zsijére -ot fordítottak, addig ma, -ot.

A GYERMEK, 
MINT JELENSÉG

Az abortuszok számát a csökkenés jel-

lemzi az elmúlt két esztendőben, ami a maga-

sabb szexuális kultúra, a felvilágosítás követ-

kezménye – vélekedett Soltész János. Majd 

kiemelte, hogy mindezen kérdések melegágya 

az oktatási rendszerben van, amely a jövőbeli 

családmodell alapjait rakja le. 

A válásokat megélő gyermekek a jelen 

„családmodelljeinek” az elszenvedői, ami, ha 

negatív is, de példaként áll előttük. A profesz-

szor az előadása során számos területet érin-

tett, ízelítőként átfogó képet alkotva a magyar 

társadalom és benne a családok jelenlegi szo-

morú helyzetéről. 

Az előadó kitért a kapitalizmus hatásá-

ra, amely a nagyobb profi t érdekében a válá-

sok felé orientál, mivel megjelenik a  lakás,  

kocsi,  háztartás. Megjelent évekkel ezelőtt a 

Big Brother, valamint többek között a jelenleg 

is műsoron lévő Való világ kultúrája, amit a 

házasság ellenszelének tart Soltész János. 

Hosszasan beszélt a rektor úr az abortusz 

problémájáról is. A világban sok a „csúszta-

tás”. A fogamzásgátlás során vannak olyan le-

hetőségek is (abortív tabletták, spirál stb…), 

amelyek egyértelműen a magzat abortálását 

jelentik, ezek használatának szándéka is bűn-

nek tekinthető.

TISZTELETLEN FELNŐTTEK?
Gertner Júlia nővér előadásában ha-

sonló kérdéseket vetett fel, de elsősorban az 

oktatási rendszer 

területéről. A nő-

vér abból indult ki, 

hogy ma már nincs 

uralkodó értékrend, 

minden felfogás 

egyformán jónak 

bizonyulhat. Kiala-

kult a relativizmus, 

amely magával hozta a toleranciát, de ez a de-

viancia toleranciáját jelenti. Minden helyte-

len magatartást türelemmel kell elviselni, de 

mindez a társadalom szétzülléséhez vezet – 

hangsúlyozta a nővér. Ma gyakran hallható a 

sajtóban, környezetünkben, hogy egy tanárt 

megvernek. Egy franciaországi felmérés ta-

nulságai azt mondják, hogy a gyerek sérelme-

zi, hogy a felnőtt nem tiszteli őt, mert utasít-

gatja („maradj csendben”). S ennek az az oka, 

hogy otthon nem hangzik el tiltó szó. 

MODERN BÁLVÁNYIMÁDÁS
A családban működni kell az Isten által 

kijelölt szerepeknek. Az első hely az Istené, a 

második a házastársaké, és a harmadik helyet 

kapja meg a gyerek. Mára már ez megfordult, 

első a gyerek, ami a „modern bálványimádást” 

jelenti – vélekedett a nővér. A családfő tisztele-

te mára már elhalványult, a nő három műszak-

ban dolgozik és ezzel meg van fosztva az életet 

adó nőnek a megbecsülésétől és tiszteletétől. 

Összességében elmondható, hogy ma az 

emberi értékrendben svédasztal van. Az asz-

talon egyaránt van jó és rossz is. Meg kell ta-

nulni a jót választani, és ez mindig az aktuá-

lis döntéseken múlik. Gertner Júlia nővér sze-

rint a gyermeket sok impulzus éri, meg kell 

tanítani őket a kritikus gondolkodásra, a sza-

bályokra, amelyek a tiltást is magában rejtik, 

beszélgetni kell velük az őket ért hatásokról. 

Gáti Magdolna

Az első félév előadásainak témái:
Bosák Nándor: A szentségi házasság (Az előadás 

részlete az - oldalon olvasható.)

Dr. Soltész János: A család alapvető erkölcsi kérdései

Babály András: I. A családban szerzett lelki sebe-

ink. A sebek gyógyítása a szeretet nyelvén keresztül

Gertner Júlia nővér: Korunk kihívásai és a katoli-

kus nevelés válaszai egy gyakorló pedagógus tapasz-

talatai alapján 

Tóth László: A család helyzete korunkban 

– A gender-ideológiáról

Vezető és Továbbképző Akadémiát 
(VETŐ) indítottak a -es évtől kez-
dődően a Debrecen-Nyíregyházi Egyház-
megye területének négy helyszínén: Deb-
recenben, Nyíregyházán, Mátészalkán és 
Kisvárdán. Az első év témája: „Felada-
tunk, lehetőségünk a családjainkban, kö-
zösségeinkben”, a Magyar Katolikus Püs-
pöki Konferencia által -re meghirde-
tett Család Évéhez kapcsolódik. A Vezető 
és Továbbképző Akadémiát Bosák Nán-
dor megyéspüspök nyitotta meg . 
február -én Mátészalkán.

A főpásztor megnyitó gondolataiban 

utalt a társadalmunkat körülvevő informá-

cióáradatra, amelyből az embernek ki kell 

szűrni azt a tu-

dást, ismeretet, 

amire szüksé-

ge van az élet-

ben való bol-

dogulásához. 

„A tudás hata-

lom” − emel-

te ki a püspök 

atya −, akinek 

információ van 

a birtokában, előnyben van a másikkal szem-

ben. A Család Évében elindított akadémia 

nem szakmai jellegű továbbképzésre hív, ha-

nem azt a célt szolgálja, hogy az életünk, em-

beri méltóságunk erkölcsi és szellemi vonat-

kozásban gazdagodjon. 

A képzés igyekszik csiszolni azokat a ké-

pességeket is, amelyek segítenek abban, hogy 

zavaros világunkban az egyes tv-csatornákon 

keresztül is számtalan esetben érkező érték-

telen, romboló információt megszűrjük. Ha 

nincs ilyen képességünk, mindent elhiszünk, 

amit mondanak. Az információk félre is ve-

zethetnek, becsaphatnak bennünket − fogal-

mazott a főpásztor, majd hozzátette, hogy a 

továbbképzésen a Család Évében azokra az 

igazságokra helyezik a hangsúlyt, amelyek se-

gíthetnek abban, hogy megértsük, mi az egy-

ház tanítása, mi az Isten akarata, s hogyan 

tudjuk ezáltal életünket jobbá tenni a család-

jainkban. 

Dr. Kádár Brigitta

Debrecen-Nyíregyházi Egyházmegye

VETŐ  VEZETŐ ÉS TOV
A TUDÁS HATALOM

SVÉDASZTALOS ÉRTÉKREND
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Babály András nyírbátori plébános előadá-

sa elején a családban szerzett lelki sebeinkről 

beszélt, és arról, hogyan le-

het ezeket gyógyítani. El-

mondta, hogy a gyógyulás-

nak mindig három szerep-

lője kell, hogy legyen: az Is-

ten, a beteg és mi, emberek, 

akik Isten segítségével segít-

hetünk a beteg embernek a 

gyógyulásban. Életünknek 

 szakaszában a csecsemő-

kortól egészen az öregkorig, 

kaphatunk lelki sebeket, de ezeknek minden 

életkorban megvan a megfelelő gyógymódja is. 

Az előadásban ezekről a gyógymódokról hall-

hattunk, majd lezárásként egy fontos gondola-

tot adott útravalóul a plébános. „A legfőbb do-

log az életben, hogy ne féljünk embernek lenni”.

A második rész mondanivalóját az öt sze-

retetnyelv köré csoportosította Babály atya, 

amelyek a következőek: elis-

merő szavak, minőségi idő, 

ajándékok, szívességek és a 

testi érintés. Ezekkel kap-

csolatban elmondta, hogy 

aki jól használja a szeretet-

nyelveket és tisztában van a 

másik szeretetnyelvével ott 

a házasságok és az embe-

ri kapcsolatok jobban fog-

nak működni. Ehhez segít-

ségül egy teszt kitöltését is ajánlotta, amely-

ből kiderül, hogy kire melyik szeretetnyelv 

jellemző. Volt egy fontos mondata is az atyá-

nak, amit a mai kor embere ha megfogadna, 

jobb lehetne a világ. Ez így hangzott: „Ahhoz, 

hogy teljes értékű életet éljünk, meg kell ta-

nulni a különböző dolgokat használni és az 

embereket szeretni, és nem fordítva. A beszé-

det lezáró gondolat pedig ez volt: „ Szeress! 

Mi másnak van értelme?”

Az előadások után a jelenlévők kérdése-

ket tehettek fel, majd egy fórumon beszélget-

hettek a hallottakról. 

Dombrádi Donát

Tóth László, a debreceni Szent István 

egyházközség plébánosa előadásaiban a csa-

lád jelen helyzetéről és a gender-ideológiáról 

beszélt.

László atya a gender-ideológia összefog-

lalásában többek között ismertette a gender-

fogalom pozitív értelmét, 

majd annak eltorzítását, 

amellyel annak ideológu-

sai „egy teljesen új ember- és 

társadalom-modellt akarnak 

megvalósítani. Szerintük a 

„nem” (gender) teljességgel a 

társadalom terméke. Az em-

ber nem férfi nak és nőnek 

születik (még ha biológiailag 

rendelkezik is ilyen adottsá-

gokkal), hanem csupán a csa-

lád és társadalom elvárásai 

nevelik őt férfi vá és nővé.”

A plébános az előadás-

ban részletesen ismertet-

te, hogy milyen gondolati irányok, fi lozófi -

ai elgondolások húzódnak meg ezen ideoló-

gia hátterében. Rámutatott az ideológia né-

hány fontos céljára is, amelyek között találjuk 

a nemi szerepek megszüntetését, a szexuális 

orientáció szabad megválasztását, a társadal-

mi szerepek újraértelmezését (apaság, anya-

ság, házasság, család). Az ideológia hatásai-

ra és következményeire olyan társadalmi vál-

tozások mennek végbe, amelyek II. János Pál 

pápa szavaival élve a „halál kultúrájának” elő-

mozdításával járnak együtt, súlyosan károsít-

va az egyén és a társadalom javát. Hogy me-

nyire jelenvaló és mindennapjainkba lopva 

beszüremkedő ideológiával van dolgunk, azt 

a bemutatott példákon keresztül ismerhet-

tük meg. Végül pedig az ideológia benső el-

lentmondásaira hívta fel a fi gyelmet, amelyek 

megismerése érteti meg, 

hogy egy tudományoktól 

és hittől elrugaszkodott, de 

ugyanakkor érdekcsopor-

tok által nagyon támogatott 

gondolatrendszerrel van 

dolgunk. 

László atya délelőtti elő-

adásait Kosztolányi Dezső: 

A házasság válsága című kis 

írásával fejezte be, 

„A házasság nem „el-

avult” intézmény. Elavult le-

het egy „modern” vers, me-

lyet tíz évvel ezelőtt írtak, egy 

százesztendős törvény, vagy egy ezeresztendős 

fölfedezés, de olyasmi, ami a föld teremtése óta 

mindig és mindenütt szükségszerűen megvolt, 

nem lehet elavult, mert benne gyökerezik az em-

beri természetben. Mióta a világ áll, támadják, 

de eddig nem találtak helyette jobbat. Derék csi-

nálmány, mely ennyi kritikát kiállt.” 

A gender-ideológiáról bővebben a Ká-

posztásmegyeri Szentháromság Plébánia 

honlapján is (www.kapmegyer.hu) olvasha-

tó Tomka Ferenc: A gender-forradalom című 

cikkében.  Szerk.

ÖSSZESZEDETTSÉG AZ 
ÉLET SOKFÉLESÉGÉRE

Pankotai József Balmazújváros plébá-

nosa az előadások során ima módokat mu-

tatott be, amelyeket a gyakorlatban is kipró-

báltak a résztvevők. A plébános többek kö-

zött az összeszedettség gyakorlását javasol-

ta az imádkozás 

során felmerülő 

belső nyugtalan-

ság leküzdésére. 

Az ösz-

szeszedettség a 

személyiségünk 

egységét is jelen-

ti. Ha megnéz-

zük életünket láthatjuk, mennyire semmik, 

törékenyek vagyunk. Kell lennie egy szi-

lárd magnak a bensőnkben, amely elbírja az 

élet sokféleségét, egy belső középpontnak, 

amelyből minden cselekvés indul, és ahová 

visszatér.  Ez a rend megkülönbözteti a lé-

nyegest a lényegtelentől, elválasztja a célt az 

eszköztől, valamint a különféle cselekedet-

nek és élményeknek is megadja a rangjukat. 

A szilárdság, állandóság a vándorlásban, ki-

bontakozás a változásban, világossá teszi, 

kik is vagyunk valójában. 

Az imádságának összeszedettséggel kell 

kezdődnie.  Sokszor szétszórtak vagyunk 

az imában is, ezért az összeszedettséget újra 

és újra gyakorolnunk kell.  Elérésével az em-

ber, aki mindig akar valamit, mindig harcol 

valamiért, nyugodttá válik, eloldja az akara-

tot mondván, most semmi más fontosabb 

tennivalóm nincsen, csak az imádkozás.

TOVÁBBI AJÁNLOTT 
IRODALOM

Kit ad Isten?
Vallomások szerelemről, házasságról

(Heti válasz Kiadó )

Gyökössy Endre: A boldog házasság
Gary Chapman:  A házasság négy évszaka
John Powel: Miért félek a szeretettől
John Powel: A tartós szeretet titka

VÁBBKÉPZŐ AKADÉMIA
„SZERESS! MI MÁSNAK VAN ÉRTELME?”

A GENDERIDEOLÓGIÁRÓL
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A CSALÁDOK ÉVÉNEK 
REGGELÉN…

Ha valaki autót akar vezetni, heteken, 

esetleg hónapokon keresztül tanul, 

gyakorol, vizsgázik. Fokozottan igaz 

ez egy szakmára, diplomára. Ahhoz 

pedig, hogy valaki családot alapítson, 

gyereket vállaljon, vagy kap segítséget, 

vagy nem. Igaz, az embernek is vannak 

olyan ösztönei, mint az állatoknak, 

hogy tudnak saját utódaikról gondos-

kodni, de az emberi élet nagyon össze-

tett, folyamatosan és gyorsan változik, 

az ösztön nem elég.

A Katolikus Egyház ezt az évet a családok-

nak szenteli. Ahogy Jézus embereket választott 

ki arra a célra, hogy majd tanítását továbbítsák, 

úgy három egyházmegye összefogva „képzést” 

tart azoknak, akik a plébánosok munkatársai 

lesznek a családi életre való felkészítésben.

A tárgyi tudást nagyon sok helyről be 

lehet szerezni. Könyvek sorakoznak a bol-

tokban, amelyek a jó házasságról szólnak. 

Ahhoz, hogy az „ügy” előre haladjon, élmény, 

lelkesedés, elkötelezettség kell. Azt pedig leg-

jobban példaadással lehet terjeszteni. Ha ez 

párosul szakértelemmel, tájékozottsággal, jó 

pedagógiával, akkor a siker biztosított.

A képzés során az egyik hétvégét Szat-

márnémetiben töltöttük, ahol péntek estétől 

vasárnap délig három egyházmegyéből mint-

egy nyolcvanan, arra kaptunk felkészítést, ho-

gyan tudunk iskolás gyerekeknek, fi ataloknak 

abban segíteni, hogy felkészüljenek a „családi 

életre”. Előadónk Hortobágyiné dr. Nagy Ág-

nes (Sapientia Hittudományi Főiskola Család-

pedagógiai Intézet) volt.

A világ rohamos változása során sok hatás 

eltéríti az embert a természetes útról. Az év-

századok alatt kialakult gyakorlatok már nem 

állják meg helyüket. Az tehát a feladatunk, 

hogy az új viszonyok között hogyan találjuk 

meg a mai embernek való megoldásokat.

Ahhoz, hogy tudjuk tennivalónkat, először 

meg kell ismernünk a világot, amiben élünk. 

Ezt az ismerkedést magunkkal kell kezdeni. 

Minél reálisabban ismerjük személyiségünket, 

minél jobban tisztában vagyunk képességeink-

kel, határainkkal, annál többet tudunk önma-

gunk és családunk érdekében tenni.

Azokat a módszereket, témákat ismertük 

meg, amin érdemes végigmenni, de másokat 

is elkísérhetünk erre a „túrára”. A fi ataloknak 

pedig ez mindennél fontosabb. Ha ismerjük 

a várható akadályokat, problémákat, akkor fel 

tudunk készülni, ki tudjuk választani az esz-

közöket. Ha saját házasságunkban már meg-

nyerünk egy-két csatát, akkor könnyebben 

tudunk másoknak segíteni.

A képzés következő alkalmakor Máriapó-

cson, a kegytemplom közelségében találkoz-

tunk. A környezet is nyitottá tett bennünket, 

a képzés igazán családias volt. Itt dr. Gorove 

László mentős főorvos tartott előadást, aki az 

Országúti Ferences Templomban diakónus, 

apa és nagyapa, és nemcsak saját plébániáján 

végzi évek óta a jegyesek felkészítését.

Az előadások minden szempontból 

brilliánsak voltak. A teológiai megalapozott-

ság a lehető legmélyebbre hatolt, a Biblia, az 

Egyház tanítását teljes mértékben felölelte. 

A felmerülő jogi problémákra is találtunk el-

fogadható megoldásokat. A gyakorló szülők, 

nagyszülők is tudtak abból az összefoglalásból 

tanulni, amit a legmodernebb technikával kive-

títve láttunk, és írott formában is megkaptunk.

Varga Sándor

A CSALÁD ÉVE

KÖNYVAJÁNLÓ
Gary Chapman:

EGYMÁSRA HANGOLVA
Öt szeretetnyelv a házasságban

„A sze-

r e t e t k ö z l é s 

többféle csa-

tornán át tör-

ténhet, de 

mindenki csak 

azt az adást 

képes fogni, 

amelyre nevel-

tetése közben 

közvetlen kör-

nyezete és sze-

mélyes hajlamai hatására ráhangolódott. 

Ezért gyakran megtörténik, hogy a sze-

retett személy a szerelmi lángolás alább-

hagyása után nem érzi, hogy társa szereti 

őt. Sok házastársi kapcsolat szenved kárt 

emiatt. Pedig a megoldás egyszerű: fel kell 

ismernünk és meg kell tanulnunk társunk 

szeretetnyelvét.”

A könyvben olvasható esetleírások a 

házasságokban oly gyakori kommuniká-

ciós zavarokról szólnak, és segítenek azok 

megoldásában.

John Powel:

MIÉRT FÉLEK ATTÓL, 
AKI VAGYOK?

Milyen a 

belső világunk? 

Tudunk-e őszin-

tén szembenézni 

önmagunkkal? 

John Powel SJ, a 

chicagói Loyola 

egyetem profesz-

szora az önisme-

ret fejlesztéséhez 

és az emberek 

közti kapcsolatok rendezéséhez ad hasz-

nos szempontokat e könyvében. Alaptéte-

le: mindannyian félünk a visszautasítástól 

attól, hogy az emberek nem fognak minket 

szeretni, ha megtudják, milyenek vagyunk 

valójában. Ezért gyakran pózokat veszünk 

fel, maszkokat erőltetünk magunkra, hogy 

elkerüljük az őszinte szembenézést önma-

gunkkal és másokkal.

Nyíltan szembe kell néznünk félelme-

inkkel: csak így tudjuk szeretni önmagun-

kat, és tudunk bízni abban, hogy mások is 

elfogadjanak minket olyannak, amilyenek 

valójában vagyunk.

Tiszteletre méltó II. János Pál pápa bol-
doggá avatása fontos egyházi esemény, 
amely a következő öt mozzanatból áll. 

A szertartást előkészítő imavir-

rasztás április -án, szombaton 

este  órakor kezdődik Rómá-

ban, a Circus Maximus területén. 

A virrasztást a római egyházme-

gye szervezi, amelynek Isten szolgája 

püspöke volt. A szertartáshoz, amelyet 

Agostino Vallini bíboros, a pápa római hely-

nöke vezet, XVI. Benedek pápa videó össze-

köttetésen keresztül csatlakozik.

A boldoggá avatási szertartás, amely-

nek főcelebránsa a Szentatya, május -én, 

vasárnap délelőtt  órakor kezdődik a 

Szent Péter téren. 

A szertartást követően minden hívő 

leróhatja tiszteletét az újonnan boldoggá 

avatott földi maradványai előtt a Szent 

Péter-bazilika Confessio oltáránál. 

A tiszteletadás lehetősége mind-

addig tart, amíg véget nem ér a hí-

vek áradata.

A boldoggá avatás utáni hálaadó 

szentmise lesz május -án, hétfőn dél-

előtt fél -kor kezdődik a Szent Péter 

téren. A szertartást Tarcisio Bertone bíboros, 

vatikáni államtitkár mutatja be.

Az újonnan boldoggá avatott földi ma-

radványainak újratemetésére magánszer-

tartás keretében kerül sor a Szent Péter-

bazilika Szent Sebestyén-kápolnájában.

Vatikáni Rádió/Magyar Kurír

II. JÁNOS PÁL BOLDOGGÁ AVATÁSÁNAK ÜNNEPE
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SZERETETDOBÓKOCKA
A szeretet-dobókocka, segíthet játékosan 

élni az Evangéliumot. Hetente dobunk, és 

egy hét múlva megbeszéljük, hogyan valósí-

tottuk meg a kigurított „jó tanácsokat”. A jóra, 

a szépre, a helyes kapcsolatok kialakítására 

nevelve, ezeket a „biztatásokat” írhatjuk egy-

egy oldalra:

„Nem beszélek csú-

nyán. Elsőre szót fo-

gadok. A rosszra jóval 

válaszolok. Mindenkit 

elfogadok. Odamegyek 

ahhoz, aki egyedül van. 

Segítek mindenkinek.”

„Elsőként szeretek. Kölcsönösen szeretjük 

egymást. Úgy szeretem a másikat, mint önmaga-

mat. Szeretem az ellenségemet. Mindenkit szere-

tek. Jézust szeretem a másikban.”

Ballainé Puhl Mária

Az újfehértói egyházközség hitoktatói 2011 

tavaszától bekapcsolódnak az Örömhír egy-

házmegyei újság Kateketika és Hittanya ro-

vatának szerkesztésébe. Az első stratégiai, ki-

helyezett szerkesztőségi megbeszélést Juhász 

Imre plébános kezdeményezésére kötetlen 

formában tartottuk 2011. január 27-én az 

újfehértói plébánián. A pedagógusokból álló 

hitoktatói gárda gazdag tapasztalattal, ötlet-

tel, munkával járul majd hozzá a lap színe-

sebb megjelenéséhez, folytatva azt az eddig 

is kialakult tematikai irányvonalat, amelyet 

a korábbi rovatvezetőknek is köszönhetünk. 

A rovatokat korábban Berkiné Oláh Ilona 

és Tamaskovicsné Tóth Otília szerkesztet-

ték, ők lakóhelyváltozás, valamint más jelle-

gű elfoglaltság miatt már nem tudják tovább 

vállalni ezt a feladatot. Ezúton is szeretnénk 

megköszönni az eddigi szolgálatukat, és kér-

jük Isten áldását további munkájukra. 

A továbbiakban tehát a rejtvények, feladvá-

nyok megfejtését az alábbi címre várjuk:

Római Katolikus Plébánia
4244 Újfehértó, Debreceni u. 1.
oromhir4244@gmail.com

KEDVES GYEREKEK!
HITTANYA

KIK ADHATTÁK FEL A
KÖVETKEZŐ 

APRÓHIRDETÉSEKET?
1. Keresem a hozzám illő társamat, 

mert nagyon magányos vagyok gyönyörű 

kertemben. Hosszú távra tervezek. „Oldal-

bordám adnám érted” jeligére.

2. Keresem azt a nőt, aki nem fél a hosz-

szú vándorlástól és nem ijed meg, ha majd 

nagyon idős korában lesz gyermeke. Szeret-

ném, ha jól tudna nevetni. „Annyi utódod 

lesz, mint a tengerpart fövénye” jeligére.

3. Keresem azt a fi atal nőt, aki a kútnál 

szolgámat és jószágaimat is jó szívvel meg-

itatná.  „Ikreket szeretnék” jeligére.

4. Vízben talált gyerek voltam, a fáraó 

udvarában nevelkedtem. Jelenleg mene-

külök, választottamat meg tudom védeni 

jószágaival együtt. „Csipkebokor” jeligére.

5. Keresem azt az erős férfi t, aki képes 

puszta kézzel elbánni az oroszlánnal is. 

Kedvelem a hosszú hajúakat is. Figyelmes 

vagyok, de vigyázz minden titkot kiszedek 

belőled!  „Az ollóval jól bánok” jeligére.

. 

Rejtvény
A helyes megfejtés 

az Újszövetségben szereplő

neveket tartalmaz.

Megf. 1. 5 gyár
ókori 
görög 

hangszer

datolya 
darabka

évk-i idő 
színe

1. isteni 
személy

jeladásra 
szolgáló 
hangszer

Ilona 
becézve

osztrák 
város

felül-bí-
ráló

igekötő nem tiltó
textilipari 

növény

hon

2.
Winnetou

olasz 
névelő

keverve 
eredt!

hegytető

3.

angol és

létezik
igekötő dehogy! félig lord!

4.

te+én

Tomi egyneműi

Ifj úsági 
magazin

Téged 
Isten 

dícsérünk

beszél-
getés 

Istennel

Kezdetben 
volt az…

silbak étlen én!

Mi a különbség? Tíz különbözőség van a két kép között. Meg tudod találni? 
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EMIB, DICSŐ, ÉLESZTŐ A FIATALOKÉRT
Ifj úsági munkatársképzőn vesznek 

részt a Debrecen-Nyíregyházi Egyház-

megye fi ataljai hat alkalommal a nyír-

bátori római katolikus plébánián. 

Az ország egyik legfi atalabb egyházmegyé-

jében egy éve alapította meg Bosák Nándor me-

gyéspüspök a debreceni székhelyű Egyházmegyei 

Ifj úsági Irodát. Az azóta eltelt időszak tapasztala-

tairól, sikereiről, nehézségeiről kérdeztük Szabó 

Fruzsinát, az ifj úsági iroda világi vezetőjét. 

– A kezdeti nehézséget a nyári időszak okoz-

ta, hiszen olyankor a fi atalok fellelhetetlenek. Ezt 

az időt arra fordítottuk, hogy felmérjük, kik az 

aktív fi atalok az egyházmegyében. 2010 szeptem-

berében megalakult a papokból álló Egyházmegyei 

Ifj úsági Bizottság (EMIB), ahol az esperesi kerü-

letek képviseltetik magukat. Munkánkhoz fi atal 

munkatársakra is szükségünk lesz, ők jobban meg 

tudják szólítani kortársaikat, ezért elindítottuk az 

Élesztőt, más néven az Ifj úsági munkatársképzőt. 

Mit takar ez a képzés, milyen eredményt vár-

tok? 

Ez egy gyakorlati képzés, ahol a fi atalok meg-

tanulnak többek között tábort szervezni, kiscso-

portos beszélgetéseket, imákat, játékokat vezetni. 

A képzésen részt vett fi atalok a programok meg-

szervezésében, kortársaik meghívásában segítik 

majd a plébánosaik és az Ifj úsági Iroda munkáját. 

Az első hétvége után a fi atalok nagyon lelkesek, és 

úgy tűnik, hogy már most számíthatunk a segít-

ségükre. 

Az embereket ma nagyon nehéz megszólíta-

ni, a meglévő programjaikhoz képest vonzóbbat 

ajánlani. 

Úgy érzem, hogy az EMIB tagjai a magukénak 

érzik a fi atalok ügyét, és ez is nagymértékben hoz-

zájárult ahhoz, hogy az „Élesztőre” tizenhét fi atal 

jelentkezett. A legnagyobb nehézséget az okozza, 

hogy az ifj úság túl van terhelve a hétköznapi tevé-

kenységeiben, amihez még programbőség is társul. 

Ezeket szem előtt tartva szeretnénk, ha minden 

fi atal évente legalább egy programra eljutna. 

Feladataitok között szerepel-e a keresők meg-

szólítása? 

Először a megkeresztelt, vallásukat gyakorló 

fi atalokat szeretnénk összefogni az egyházme-

gyénkben, de természetesen nem zárkózunk el a 

keresőktől sem. Az Ifj úsági Iroda megalakulásáról 

hírt adtunk az Örömhír egyházmegyei lapban. 

Ezt elolvasta egy „kereső” fi atal, eljött hozzánk, és 

azóta is jól érzi magát köztünk. Szerintem meg-

találta a helyét. Ez is „örömhír”. Tervezzük, hogy 

idén a Debreceni Ifj úsági Találkozón nyitni fogunk 

a kereső fi atalok felé is, hiszen a találkozó témája a 

misszió lesz. 

Ifj úsági programok eddig is voltak az egyház-

megyében, amelyeket más-más intézmény, plébá-

nia szervezett. Hogyan kapcsolódik ezekhez az 

iroda?

Az egyházmegyénk eddigi programjainak 

(Megszentelt Élet Napja, COR hétvégék, Debre-

ceni Ifj úsági Találkozó, Fiatalok a Világ Életéért 

Találkozó, Gyalogos Zarándoklat Máriapócsra) 

megszervezésében, a fi atalok toborzásában az iro-

da segítséget nyújt. De segítünk eljuttatni őket az 

országos, nemzetközi rendezvényekre is. De cem-

ber ben indítottuk el a Debreceni Ifj úsági Csopor-

tok Összejövetele (DICSŐ) programot hagyo-

mányteremtő szándékkal. A fi ataloktól sok pozitív 

visszajelzést kaptunk, és szeretnénk, ha esperesi 

kerületi szinten is megvalósulhatna egy ilyen kez-

deményezés. 

Egyházmegyénkben kettőszázötvenezer a ró-

mai katolikus hívők száma. Számszerű adatokat 

tudtok-e közölni azokról a fi atalokról, akik kapcso-

latban állnak valamilyen szinten a plébániákkal? 

A fent említett kérdőívből kiderül, hogy a 

középiskolásoktól az egyetemista korosztályig na-

gyon kevés számú, körülbelül 600 aktív fi atalunk 

van a plébániákon. Mindenképpen szeretnénk, 

ha egyre többen lennénk, ezért is hoztuk létre az 

EMIB-et, az Élesztőt, és ezért próbál az iroda mi-

nél több ifj úsági rendezvényen megjelenni, minél 

több helyen bemutatkozni. 

Szeretném üzenni a fi ataloknak, hogy az Egy-

házmegyei Ifj úsági Iroda értük jött létre. Szeretet-

tel várunk mindenkit az irodában (akár csak egy 

teára is) és bármelyik programunkra. 
Kovács Ágnes 

IFJÚSÁGI OLDAL

FELHÍVÁS!
Szeretettel hívjuk és várjuk a fi atalok jelent-

kezését a Madridi Ifj úsági Világtalálkozóra. A 

találkozó időpontja a buszos úttal együtt au-

gusztus  és  között lesz Madridban, Spa-

nyolország fővárosában. Az útiköltség mind-

össze   Ft, mert minden fi atalt támogat 

  Ft-tal az egyházmegye és   Ft-tal 

a plébánosa. 

Egyházmegyénk egy  fős buszt indít, ame-

lyen már nem sok hely van. A jelentkezéseket 

szeretnénk április végén lezárni, így kérjük, 

hogy aki elmúlt már  éves és szeretne részt 

venni a találkozón, minél hamarabb regiszt-

ráljon a madrid.hu honlapon!

IFJÚSÁGI TALÁLKOZÓ 
DEBRECENBEN

A . Debreceni ifj úsági Találkozó és 

a IV. Kárpáti-medencei Háló Ifj úsági Ta-

lálkozóra várják - éves korú fi atalokat 

. április --ig Debrecenbe a Szent 

József Gimnáziumba.

A háromnapos rendezvény részvételi 

díja (étkezés, szállás):  Ft.

További információ:

Szabó Fruzsina /

ifi .iroda.dnyem@gmail.com

Szabó FruzsinaSzabó Fruzsina
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Akkreditált „Kiváló Tehetségpont” 

címet kapott a nyíregyházi Szent 

Imre Katolikus Gimnázium Általá-

nos Iskola és Kollégium. Az intéz-

mény munkáját sajtótájékoztatón 

mutatták be 2011. február 17-én, 

Nyíregyházán.

Megyesi Mária igazgató asszony tájékoz-

tatásában elmondta, ez a cím komoly szakmai 

elismerésnek számít, hiszen a kitüntetést meg-

előzően a Magyar Tehetségsegítő Szervezetek 

Szövetsége által felkért szakértők vizsgálták 

meg az intézmény tehetséggondozó munkáját. 

Az iskolában 2006 óta működő Talentu-

mok Tehetséggondozó programban a tantes-

tületből 30 pedagógus, valamint egy tehetség-

gondozó szakértő és pszichológus vesz részt. 

Az intézmény nyolcosztályos képzési formája 

a tehetséggondozás terén nagy előnyt jelent, 

hiszen a tanárok korán felismerhetik és hosz-

szú éveken át céltudatosan fejleszthetik egy-

egy diák tehetségét. 

A sajtótájékoztatón Gollerné Konyári Irén 

tehetséggondozásért felelős igazgatóhelyettes 

részletesen beszámolt az intézményben folyó 

munkáról. Többek között elmondta, hogy a 

tehetségazonosítást (a tanulók kiválasztását a 

programra) a tanári megfi gyelés és a diákok 

tanulmányi, és versenyeredményei valamint 

motivációi alapján végzik, ezután a tanulmá-

nyi munkájukat mentorok kísérik fi gyelem-

mel, segítik őket, versenyzésüket megterve-

zik. A 2010/11-es tanévtől az 5. és 9. évfo-

lyamos diákok körében pszichológus vezeté-

sével, objektív módszerrel, IQ és motivációs 

teszttel végzik a tehetségek kiválasztását. 

A tehetséggondozás során három szinten 

foglalkoznak a diákokkal. A legszűkebb kör-

be a legkiválóbbak tartoznak, ez évente 8-12 

tanulót jelent, akiknek egy-egy mentor-tanár 

személyre szabottan egy évig tehetséggondo-

zó foglalkozást tart. A második körbe jelenleg 

60 fő tartozik, ők megyei szinten versenyez-

nek, és harmadik legtágabb, a körben tanul-

nak mindazok a tanulók, akik valamilyen ver-

senyen megmérettetik magukat. 

Az érdekes munka nem megterhelő a 

diákoknak, hiszen a legkiválóbbak az előre-

hozott vizsgák után mentességet élveznek 

a tanórákról azért, hogy a tehetséggondozó 

versenyre készülhessenek. A munka haté-

konyságát bizonyítják az országos tanulmá-

nyi versenyeken elért eredmények, hiszen az 

előző négy tanévben 38 diák versenyzett or-

szágos döntőkben, közülük többen dobogós 

helyezéseket értek el.

Kallós Béla, a természettudományi mun-

kaközösség vezetője, a tehetségpont kapcso-

lattartója elmondta: a munka fontos területe 

a tanácsadás, amely során a diákoknak és a 

szülőknek nyújtanak segítséget abban, hogy 

megtalálják a megfelelő mentorokat, szakem-

bereket, a külső műhelyekkel való kapcsolatot. 

A talentumok az izgalmas munka közben 

iskolán kívüli tehetségfejlesztő programjával is 

megismerkedhetnek. A diákok a minisztérium 

által támogatott „Út a Tudományhoz” projekt-

ben több kutató programban is részt vettek, így 

néhányan eljuthattak a svájci CERN részecs-

kefi zikai kutatóintézetbe, valamint jelenleg a 

Debreceni Egyetemen a digitális képfeldolgozás 

területén is kutatnak. Lehetőségük van továbbá 

idegennyelvű előadásokat hallgatni a Nyíregyhá-

zi Főiskolán, valamint több diák bekapcsolódott 

a Veszprémi Egyetem „Erdős Pál Matematikai 

Tehetséggondozó” munkájába is. 

Kovács Ágnes

TALENTUMOK A NYÍREGYHÁZI
SZENT IMRE GIMNÁZIUMBAN

KRÓNIKA

A Hit és egészség: Máriapócs és Nyírbátor 

összefogása a vallási turizmus fejlesztéséért 

című turisztikai projekt megvalósítására há-

rom történelmi egyház és Nyírbátor Város 

Önkormányzata közösen vállalkozott.

A projekt keretében Máriapócson a 

Nemzeti Kegyhely, a Nyírbátori Római 

Katolikus Minorita Templom, a Nyírbátori 

Református Templom, a Báthori Panopti-

kum és a Várostörténeti sétány, valamint a 

Sárkány Wellness & Gyógyfürdő fejlesztései 

valósultak meg. A máriapócsi kegytemplom 

megáldása az elmúlt évben megtörtént, míg a 

nyírbátori templomok ünnepélyes megáldása 

és átadása 2011. május 14-én, és 29-én lesz. 

A minorita templom és a plébániaként 

is funkcionáló 4. szárny megáldása ünnepi 

szentmise keretében történik. A szentmi-

sét Erdő Péter bíboros, prímás, esztergom-

budapesti érsek celebrálja a határon túli és 

magyarországi püspökök egyházmegyés pa-

pok részvételével. 

Az ünnepség előtt május 11-én, délelőtt 

11 órakor sajtótájékoztatót tartunk a plébá-

nia épületében, amelyre szeretettel várjuk a 

sajtó képviselőit.

A templomok megáldásának, átadásának 
részletes programja:
Helyszín:  Nyírbátor Római Katolikus 

Minorita Templom

Időpont: 2011. május 14. (szombat)

10:00–10:30  A Római Katolikus Minorita 

Templom szentelési szertartása

10:30–12:00  Ünnepi szentmisét mutat be dr. 

Erdő Péter bíboros

12:00–12:05  Az új plébánia és rendház fel-

szentelése

12:30–13:00  Ünnepi műsor: Cantemus Kórus

13:00– Agapé

Helyszín:  Nyírbátori Református Templom

Időpont: 2011. május 29. (szombat)

10:30–11:00  A Nyírbátori Református 

Templom bemutatása 

11:00–11:30 Ünnepélyes átadás 

11:30–13:00 Ünnepi istentisztelet 

Igét hirdet dr. Bölcskei Gusztáv püspök

Közreműködik: Kántus kórus

13:00-13:30 Történelmi séta a Várostörté-

neti sétányon idegenvezetéssel 

13:30-15:00 Agapé 

15:00-17:00  Eperjes Károly Kossuth-díjas 

színművész szépirodalmi estje

Összeállítás a XX. századi Istent Kereső 

Magyar Költők műveiből, Helyszín: Mino-

rita Templom

18:00-19:30  Ünnepi koncert

Mága Zoltán és vendégművészei

Helyszín: Református Templom

NAGYSZABÁSÚ ÜNNEPSÉGEK NYÍRBÁTORBAN
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KRÓNIKA

Bosák Nándor, a Debrecen-Nyíregyházi 
Egyházmegye püspöke továbbképzésre hívta az 
egyházmegye káplánjait 2011. február 8-9-ére 
Debrecenbe a Debrecen-Nyíregyházi Püspöki 
Hivatal épületébe. 

A találkozón Mohos Gábor püspökkari titkár 

tartott előadást, amelyben a magyar egyház társa-

dalmi helyzetét, szerepét és lehetőségeit vizsgálta. A 

találkozó következő előadójaként Seszták Oszkárt, 

a Szabolcs-Szatmár-Bereg Megyei Önkormányzat 

elnökét kö-

szöntötték, 

aki „Az egy-

házi szolgá-

lat helye és 

lehetőségei 

a társadalomban” címmel fejtette ki gondolatait, kü-

lönös tekintettel a mi régiónk helyzetére. 

Az előadásokat kötetlen beszélgetések követték. 

Kovács Ágnes

2011. január 24-én, hétfőn Szalézi Szent 
Ferencnek, az újságírók védőszentjének ün-
nepén Erdő Péter bíboros ünnepi szentmisét 
mutatott be 17 órakor a budapesti Egyetemi 
templomban. Ezen a napon került sor a Sza-
lézi Szent Ferenc sajtóösztöndíj átadására. 
Az idei év díjazottja Vojtkó Ferenc debreceni 
újságíró. 

A Magyar Katolikus Püspöki Konferen-

cia az újságírói hivatás megbecsülésének je-

léül ebben az évben is meghirdette a Szalézi 

Szent Ferencről elnevezett sajtóösztöndíjat, 

amelynek célja a katolikus értékrend szakma-

ilag megalapozott és hiteles képviseletének 

elősegítése az írott és az elektronikus sajtó-

ban.

Az ösztöndíjat egy éven keresztül kaphat-

ja egy olyan fi atal újságíró, aki Magyarorszá-

gon működő országos és regionális sugárzású 

rádió vagy televízió, illetve írott sajtó munka-

társa. Továbbá eddigi munkásságával tanúbi-

zonyságot tett a keresztény értékrend követé-

séről, és azt szakmailag igényesen képviseli a 

hazai tömegtájékoztatásban. 

Vojtkó Ferenc 1998 óta dolgozik a Debre-

cen Televíziónál, ahol a történelmi egyházak 

és a Debrecen Televízió együttműködésének 

köszönhetően megszületett az Erőnk forrása 

című magazinműsor, amelynek eleinte ripor-

tere, majd később szerkesztője és műsorveze-

tője lett. 

Kapcsolattartásának köszönhetően kivá-

ló párbeszéd alakult ki a történelmi felekeze-

tek és a televízió között. A vallási magazinon 

túl a Debrecen Televízióban rendszeres fi -

gyelmet kapnak a katolikus egyházi esemé-

nyek, programok is. A kereszténység életével 

kapcsolatos témák a televízió közéleti ma-

gazinjaiban is teret nyernek: pl. Napszemle 

(híradó), Esti közelkép. A jelentősebb egyhá-

zi ünnepeken (karácsony, húsvét) az ünnepi 

alkalmak közvetítésével segíti a Debrecen 

Televízió a kereszténység üzenetének tolmá-

csolását. 

Vojtkó Ferenc folyamatosan tartja a kap-

csolatot a városban a keresztény egyházak 

vezetőivel, így a katolikus egyház értékeit is 

minden lehetséges fórumon képviseli.

Kovács Ágnes
ORATÓRIUM ÚJFEHÉRTÓN

2010-ben a nyári tábor után minden 

szombaton nyári oratóriumot szerveztünk az 

újfehértói plébánia és a fíliák hittanos gyere-

keinek. Az ötletgazda Kálmán József káplán 

atya. Az idei tanév kezdetétől pedig minden 

hónap utolsó szombatján rendeztük meg az 

oratóriumot.

Adventi időben a várakozás szellemét pró-

báltuk megvalósítani különböző érdekesnél 

érdekesebb szituációkkal. Februárban pedig a 

vidámság és a farsang került előtérbe. Reggel 9 

órától volt gyülekező a plébánián a közösségi 

házban. Közös imádsággal indítottuk a napot. 

A délelőtt folyamán lehetett társasjátékozni, 

volt arcfestés, álarckészítés és farsangi szem-

üvegkészítés. Délben a hitoktatók segítségével 

fi nom ebédet kapott a közel 40 gyermek.

Délután folytatódtak a játékos foglalko-

zások, majd néhány nagylány a Máriás lányok 

találkozójára is ellátogatott.

A gyerekek nagyon jól érezték magukat, 

és már azt kérdezték, mikor lesz a következő 

foglalkozás.

Jó volt látni a vidám gyermekarcokat és 

a talán életre szóló barátságokat, amelyek az 

újfehértói és a környék gyerekei között szö-

vődött.

Remélem, ez a már szinte hagyománnyá 

vált oratórium még sokáig színesíti a plébánia 

életét.

Hála és köszönet a hitoktatóknak és pap-

jainknak, akik maximális támogatást biztosí-

tanak, hogy egy- egy ilyen nap élményekben 

gazdagon teljen.

Perényi Ágnes

hitoktató

AZ IKONOKÉRT JÓTÉ
KONYKODTAK

Jótékonykodva báloztak a római ka-

tolikusok a közelmúltban Baktalóránt-

házán. A megmentésre váró, középkori 

templomuk szentélyében feltárt ikonok 

halaszthatatlanul felújításra szorulnak. 

A restaurálási költségek milliós nagyság-

rendjében minden szerény bevétel sokat 

számít, mert any-

nyival is nagyobb 

az esélye, hogy 

minél hamarabb 

vissza tudnak 

költözni a hívek 

templomukba. Most ugyanis a parókia 

épületében kialakított imateremben van-

nak a szentmisék.

A jó szándék, az igyekezet, a segíteni 

akarás, az összefogás hozta össze az ott 

megjelent közönséget, akik ilyen pénz-

szegény időben is, mint ami mostanában 

van, nem sajnáltak erre a nemes célra fel-

ajánlani néhány forintot. Hála és köszönet 

mindazoknak, akik akár anyagilag, akár 

munkájukkal vagy bármilyen formában 

hozzájárulnak ahhoz, hogy az egyedi 

festményeket és a templom épületét meg-

mentsék az utókor számára, és hogy így 

a megye egyik legrégibb épülete a város 

büszkeségévé, turisztikai látványosságává 

is váljon.

Kép és szöveg: Némethné Csubák Éva

TOVÁBBKÉPZÉST TARTOTTAK 
KÁPLÁNOKNAK DEBRECENBEN

DEBRECENI ÚJSÁGÍRÓ KAPTA A SZALÉZI SZENT FERENC
SAJTÓÖSZTÖNDÍJAT

KATOLIKUS 
ORVOSOK KÖRE

Debrecenben a Szent László plébá-

nián katolikus orvosok köre alakult, me-

lyet dr. Leszkovszky Pál domonkos atya 

vezet. Pál atya maga is orvos, s nyugdíja-

zásáig gyógyszerkutatóként tevékenyke-

dett Budapesten. Az esti beszélgetésekre 

szeretettel várja az orvosokat, nemcsak a 

mi plébániánkról. Ezen alkalmakkor egy 

orvosi téma megbeszélésére is sor kerül 

keresztény szemmel. Az időpontokról a 

plébánia honlapján található információ. 

(http://szentlaszlo.dnyem.hu) 

Havas Lászlóné
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EMLÉKEZZÜNK

VÁRADI JÓZSEF ATYÁRA EMLÉKEZÜNK

BÚCSÚZUNK

Emlékezni szeretnék dr. Váradi József-
re, de nem mint főpapra, nem mint püspöki 
helynökre vagy szabolcsi főesperesre, ha-
nem AZ EMBERRE. Amikor Nyíregyhá-
zára érkezett, egy szatmári pap barátom 
azt mondta: „Egy nagy embert kaptok…” 
És érkezett egy kicsi, temperamentumos . . .

Nyíregyházi 15 évi plébánossága alatt sok nyári 

táborban vett részt mint „mindenki nagyapja”, aho-

gyan ő hívatta magát ezekben a napokban. A tábor 

házirendjét szigorúan betartotta és be is tartatta. A 

férfi aknak járó kora reggeli szerény koccintástól kezd-

ve a reggeli tornán keresztül a családosok délutáni 

szunyókálásán át mindent úgy tett, mint más. Igaz, 

közben az erdei séták alatt hallgatott és kérdezett. 

Itt hívta meg az akolitusi szolgálatra a fi atal férfi akat, 

akik a világban példamutatóan, keresztény értékeket 

felmutatva éltek. Ilyen beszélgetések alatt kerültek 

„sínre” veszélybe került házasságok. Pásztor volt ő 

ezekben a napokban is, csak másként.

A keresztény bálok fővédnökeként is tanított és 

mulattatott szentírási helyekkel és értékekkel tűzdelt 

rövid beszédeivel. Számára mindenki fontos volt. 

Kezében az ujjnyira töltött boros poharával minden-

kivel koccintani akart. Az egyházközségi bálokon is 

valamennyi vendéggel igyekezett néhány szót váltani, 

megismerkedni velük. Mosolyogva tudakolta, hogy ki 

mit csinál. Ha lehetett, tudatosította benne: „RÁD 

IS SZÜKSÉGÜNK VAN! Éppen ilyen embert 

keresek ehhez vagy ahhoz a dolgomhoz!” Ezzel már 

alapot is adott egy új kapcsolatnak.

Emlékeznék arra az emberre, aki plébániájára befo-

gadott olyan papokat, akiknek hivatása válságba került. 

Apaként gondoskodott a szemináriumban lévő – 

nem csak egyházmegyés – kispapokról, különösen a 

húsvéti és karácsonyi időben, hogy érezzék: családban 

vannak az egyházban is. Ilyenkor tehetsége szerint 

mindenkinek küldött egy kis borítékot pénzzel. 

Vasárnap délutánonként gyakran előfordult, 

hogy „csak úgy” becsengetett egy ebéd utáni beszélge-

tésre. Éppen akkor, amikor erre ott a legnagyobb szük-

ség volt. Mert híveire nézve neki látó szeme is volt!

Emlékszem, milyen jót lehetett vele beszélget-

ni Debrecen felé menet, amikor már idős kora el-

lenére sem átallott a kormány mögé ülni, hogy el-

intézzen pár dolgot. Ilyenkor meghánytuk-vetet-

tük a világ, ország, egyházközség és család dolgát. 

És ha nagy butaságot mondott az ember, akkor a 

kormánykerékre csa-

pott: „Szamár vagy, 

fi am!”– mondta, és 

lezárta a vakvágányon 

haladó gondolatok 

menetét. Aztán hig-

gadtan elmagyarázta, 

hogyan is van a dolog 

valójában. 

Felvillan a beteglátogató arca is. Ha meghal-

lotta, hogy valamelyik híve, képviselőtestületi tagja, 

akolitusa kórházban van, vitte az Eucharisztiával a 

vigasztaló szót is! 

Mindez ma már a múlt. 85. évében, 2011. január 

21-én 13.15-kor hazament, ahová minket is hazavár a 

mennyei Atya. Fiatal paptársa mondta a temetés után: 

„Még egyszer maga köré gyűjtött mindannyiónkat!” Az 

irgalmas Isten ismerje fel benne hűséges szolgáját, és 

ölelje Őt magához!

Román Csaba, akolitus, Nyíregyháza

„Amilyen bőven kijut nekünk Krisztus szen-

vedéseiből, olyan bőven lesz részünk Krisztus ré-

vén a vigasztalásban is.” (2 Kor 1,5)

Németh János 

címzetes kanonok, 

nyugalmazott plébános 

életének 52., áldozó-

papságának 27. évében 

2011. február 16-án 

szentségekkel megerő-

sítve, hosszú szenvedés 

után hazatért Terem-

tőjéhez.

Németh János Késmárkon született 1959. április 

7-én. 1984. június 16-án szentelték pappá Egerben. 

Ezt követően káplánként szolgált 1984-86-ig Raka-

mazon. Ezután egy évig adminisztrátorként szolgált 

Polgáron, majd 1987-88-ig ismét káplánként Erdő-

telken. Plébánosi kinevezését Újszentmargitára kap-

ta, itt három évet töltött. 1991-99-ig   az újfehértói, 

1999-2007-ig pedig az ajaki egyházközség plébánosa 

volt. 2002-től a kisvárdai esperesi kerület helyettes 

esperesi, 2006-ban a címzetes kanonoki kinevezést 

kapta. Ezután megrendült egészsége miatt 2007-

2010-ig Debrecenben a Szent István plébánián, 

2010-től pedig Újfehértó fíliájában, a kálmánházi 

egyházközségben kisegítő papként szolgált. 

Németh János atyáért engesztelő szentmisét 

mutatott be Bosák Nándor főpásztor 2011. február 

24-én Újfehértón a plébániatemplomban, majd a káli 

temetőben helyezték Őt örök nyugalomra. 

Örömhír 

Petrik János, a 

debreceni Szent Er-

zsébet Otthon igaz-

gatója életének 57. 

(évében) 2011. február 

2-án szent sé gek kel 

megerősítve hazatért 

Teremtőjéhez. Temetésén Bosák Nándor debrecen-

nyíregyházi püspök engesztelő szentmisét mutatott 

be érte a debreceni Szent Anna Székesegyházban, 

majd hamvait az altemplomban helyezték el.

Petrik János 1954-ben született Tarcalon. Kö-

zépiskolai tanulmányait Esztergomban, a Temesvá-

ri Pelbárt Ferences Gimnáziumban végezte. Érett-

ségi után orvosi egyetemre szeretett volna menni, de 

négyszeri próbálkozásra sem vették fel. A felvételik 

közötti időben segédápolói szolgálatot is vállalt a 

debreceni Ideg- és Elmeklinikán. 

A katonaidő letöltése után két évig édesapja 

ápolásában segített, ezalatt közgazdasági és pénz-

ügyi tagozaton érettségi vizsgát tett. Ezután visz-

szatért Debrecenbe az Ideg- és Elmeklinikára, ahol 

általános ápoló és asszisztensi képzésben vett részt. 

Nagyon megszerette ezt a munkát, az iskola elvégzé-

se is gyerekjátéknak számított. Az ápolói szakoklevél 

megszerzése után az idegsebészetre helyezték, amely 

még akkor osztályként működött. A szubintenzívet 

nagyon megszerette, elvégezte az intenzív terápiás 

szakasszisztens képzést is, majd 1986-ban egy 12 

ágyas intenzív osztály megszervezésével, annak bein-

dításával bízták meg, ahol osztályvezető főápoló lett.

Ekkor tanulmányait az Egészségügyi Főiskola 

intézetvezetői szakán folytatta. A diploma megszer-

zése után az Idegsebészeti Klinika intézetvezető fő-

ápolója lett. 

1986-tól folyamatosan tanított, az ápolóképzé-

sen mint külső óraadó neurológiát és pszichiátriát 

oktatott.

2003. október 15-től a debreceni Szent Erzsé-

bet Otthon igazgatójaként dolgozott. Tanulmányait 

továbbra is folytatta, 2007-ben a Debreceni Egye-

tem Bölcsészettudományi Karán szociálpolitikai 

szakon egyetemi diplomát szerzett, és ugyanebben 

az évben szakvizsgát is tett idősügyi ellátásból.

Petrik János egész életét a különböző képzések 

mozgalmassá tették. Nemcsak a betegek, idősek 

szakszerű ellátása volt az élete célja, mindez sok-

kal mélyebbről indult. Munkája mellett 1995-ben 

elvégezte az egyházmegyei hitoktatói tanfolyamot 

és azóta rendszeresen tanított hittant az iskolák-

ban. Egyházközségében 8 éven keresztül tanította 

a ministránsokat és 13 évig akolitusként még több 

szolgálatot vállalt, hetente igeliturgiát tartott, áldoz-

tatott az otthonban és a Kenézy Gyula Kórházban.

Mindezek mellett a boldog családi életre is 
maradt ideje. Feleségével a katolikus hitben és sze-

retetben éltek és nevelték három gyermeküket. 

Petrik Jánost sokan ismerték, tisztelték és sze-
rették. Weöres Sándor gondolatával búcsúzunk 
tőle: „Egyetlen ismeret van, a többi csak toldás: 
Alattad a föld, fölötted az ég, és benned a létra.” 
Petrik János ezt gyakran idézte és így elmélkedett 
róla: „Mindig Jákob és a létrája jut eszembe erről, s 

arra az elhatározásra jutottam, ha nincs létra, meg 

kell keresni. Lehet, hogy nehéz, fi zikai és pszichés 

megpróbáltatások árán lehet megtalálni, de biztos, 

hogy minden ember számára elérhető, csak meg 

kell pillantani. Ehhez hit kell! A hit mellett az aka-

ratnak is döntő szerepe van.” 

Örömhír

SZOLGÁLNI, MINDIG CSAK SZOLGÁLNI…
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KRÓNIKA

Szép hagyománya régiónknak, hogy a törté-
nelmi egyházak Debrecen-nyíregyházi Egy-
házmegye területén található oktatási intéz-
ményei minden évben más iskola falai kö-
zött vendégeskednek, hogy a krisztusi test-
vériségről így is tanúságot tegyenek. -
ben a Keresztény-Keresztyén Ifj úsági Ta-
lálkozónak a debreceni Szent József Gim-
názium és Kollégium adott otthont. A há-
zigazdákkal együtt kilenc felekezeti közép-
iskola, a Debreceni Református Kollégium, 
a Református Kollégium Dóczy Gedeon 
Gimnáziuma, a Nyíregyházi Kossuth Lajos 
Evangélikus Gimnázium, a nagyváradi Don 
Orione Líceum, a hajdúdorogi Görög Kato-
likus Gimnázium, a debreceni Svetits Gim-
názium, a nyíregyházi Szent Imre Gimnázi-
um és a kisvárdai Szent László Szakközép-
iskola diákjai és tanárai ünnepeltek együtt 
Szent József neve napján. 

A nap vezérfonala a Magyar Katolikus 

Püspöki Konferencia által meghirdetett „Csa-

lád éve – ”, hisz az előadások, tanulmá-

nyi versenyek témakörei a családdal kapcsola-

tos, kérdéseket dolgoztak fel. Intézményünk 

 diákja mellett  diák és  tanár mutat-

kozott be egymásnak rövid színpadi előadás-

sal. A tanulmányi versenyek szekcióiban tu-

dásukat mérhették össze, illetve az előre elké-

szített képzőművészeti alkotásokból kiállítás 

nyílt az iskola galériájában.

A nap hagyományos menetébe illeszke-

dően iskolánk is bemutatkozott, ahol néhány 

kiemelkedő projekt eredményeit mutattuk be 

vendégeinknek. Ide tartozik a  márciu-

sa óta zajló Historia est magistra vitae című 

audiovizuális emlékgyűjtő projekt, amelynek 

támogatottjaként intézményünk az Európai 

Unió és a Magyar Állam társfi nanszírozá-

sával egy mini fi lmstúdiót hozott létre, ahol 

diákjaink azokat a felvételeket szerkesztik és 

digitalizálják, amelyeket a régió területén az 

- közötti időszakot megélt riport-

alanyokkal készítettünk. 

Másik nagy vállalásunk az a pályázat, 

amelyet az Osztrák Kémikusok egyesüle-

te írt ki Kémiával az energiáért címmel kö-

zépiskolák számára, elsősorban hazai intéz-

ményeik számára, de természetesen más or-

szágbeli iskolák jelentkezését is szívesen lát-

ják. Magyarországból, Németországból és 

Szlovéniából - jelentkező nevezett be erre 

a versenyre a körülbelül  osztrák iskola 

mellett. Így került bele ebbe a körbe a Szent 

József Gimnázium is. A szervezők célja el-

sősorban a kémia népszerűsítése volt a diák-

ság körében, igazodva a természettudomá-

nyok szerepének növelését célzó nemzetkö-

zi trendhez. 

A nap harmadik fontos pontja az a Vörös-

kereszt Területi Szervezetével közösen meg-

valósított program, ahol diákjaink a korszerű 

és szakszerű életmentés alapismereteit sajá-

títhatták el, megismerkedtek a defi brillátoros 

készülék működésével és egy ambu-baba se-

gítségével valóságos tapasztalatokat is szerez-

hettek az életet mentő alapfogásokról. Az e 

versennyel egybekötött bemutató része an-

nak a programnak, amely révén intézmé-

nyünkben rendszeres véradás és vöröskeresz-

tes ismeretátadás zajlik.

Reményeink szerint e találkozó is hoz-

zájárul ahhoz, hogy fi ataljaink hitükben erő-

södve, új barátságokkal, szellemi és lelki kin-

csekkel térjenek majd haza, hogy minden-

napjaikban beteljesíthessék a nap jelmonda-

tát, melyet Kempis Tamásból választottak: 

„A szeretet futván fut, örül, szalad és fel nem 

tartóztatható. Mindent elhagy, hogy mindent 

elnyerjen!”

Bódis Zoltán

igazgatóhelyettes, Szent József Gimnázium

KOLPING NYOMDOKAIN
 TÉGLÁSON

Templomunk védőszentje Szent Jó-

zsef, a Szent család feje és a munkások égi 

pártfogója. Hathatós közbenjárásának kö-

szönhetően február első napjaiban került 

sor a családok évének első jelentős esemé-

nyére Tégláson.

A KOSZISZ (Kolping Oktatási Szo-

ciális Intézményfenntartó Szervezet) ál-

tal fenntartott intézmény, a Kolping Tá-

mogató és Házi Segítségnyújtó Szolgálat 

Hosszúpályi és térsége, városunkban és a 

szomszédos Hajdúhadházon is lehetővé 

tette, hogy egyelőre kilenc, de remélhetően 

később még több személy segíthessen a rá-

szoruló időseknek és betegeknek, ugyan-

ezzel a gondozók számára pedig munka-

helyet teremtett.

Február elsején a segítők, és az ápo-

lásra szorulók közül mindazok, akiknek 

egészségi állapota lehetővé tette, részt vet-

tek azon az ünnepi szentmisén, melyet a 

szervezet igazgatója, Juhász Imre plébános 

atya celebrált. Prédikációjában gazdag ta-

nítást adott útravalóul. A gondozók fő fel-

adatát elsősorban abban jelölte meg, hogy 

a keresztény szellemiséget eljuttassák az 

idős emberekhez, akik Isten képmására 

teremtett személyek, és az örök üdvösség-

re vannak meghívva. Földi boldogulásuk-

ban segítve őket, az örök üdvösségüket is 

előmozdíthatjuk, amihez Boldog Kolping 

Adolf égi közbenjárását kértük.

Nagy Lászlóné

KERESZTÉNY IFJÚSÁGI TALÁLKOZÓ

BALÁZSOLÁS, HÁZSZENTE
LÉS AZ ÖNKORMÁNYZATI 

ÓVODÁBAN
1989-ben Balogh Gyula atya Újfehértó 

akkori plébánosa megkérdezte tőlem: „Vál-

lalod-e a gyermekek hitoktatását, hitre ne-

velését?” Méltatlannak 

és tudatlannak éreztem 

magam e feladatra, de 

a plébános úr kérte, 

hogy gondolkozzam el 

a kérdésen. Éppen ak-

kor kaptam ajándékba 

egy könyvet, benne egy 

üdvözlőlappal: „Jézus 

tanítványa voltam, gyer-

mekekhez lehajoltam, a szívemhez felemeltem, 

szeretetre így neveltem.” Ez a mondat akkor 

segített a döntésben.

Óvónőként dolgozva gyerekek között 

élem ma is az életem. Akkor ezek a sorok 

rávilágítottak arra, hogy feladatom, külde-

tésem van, ami nem kevesebb, mint Jézus 

szeretetét átadni a rám bízott kicsinyeknek, 

hogy általuk minél több család megismerje 

Isten irgalmas szeretetét.

Így kezdődött a hitoktatói pályám és 

1990 februárjában a balázsolás hagyománya 

óvodánkban. Minden évben nagyon vár-

juk, hogy eljöjjön hozzánk a „pap bácsi”, aki 

nemcsak torokáldásban részesít bennünket, 

hanem megszenteli óvodánk helyiségeit, és 

áldást kér a benne lakozókra. Felekezeti ho-

vatartozás nélkül a kedves munkatársaim és 

a szülők is örömmel vesznek részt az óvoda 

ezen eseményén, és kérik önmaguk és gyer-

mekeik számára az áldást.

Nem vagyunk egyházi fenntartású óvo-

da, de fontosnak tartjuk, hogy óvodai ne-

velésünk valláserkölcsön alapuljon, annak 

értékeit közvetítsük. A balázsolás hagyomá-

nya óvodánk pedagógiai munkatervének, és 

az eseménynaptárnak is szerves része. 

Ráczné Erzsike, óvónő



IMA A CSALÁDOKÉRT
Urunk Jézusunk, aki magad is család-

ban születtél és éltél, hozzád fordulunk a 

családokért. Mutasd meg az igazi családi 

boldogságra vezető utat a fi ataloknak, 

akik arra készülnek, hogy a te tanításod, a 

te szándékod, a te akaratod szerint éljék le 

az életüket egymással és veled!

Segítsd az édesanyákat és a feleségeket, 

hogy édesanyád, Mária példáját kövessék 

az áldozatokat vállaló szeretet m minden-

napi megélésében!

Segítsd az édesapákat és a férjeket, 

hogy védőszentjüknek és példaképüknek 

tekintsék Szent Józsefet, aki szeretettel és 

hűséggel gondoskodott családjáról. 

Te engedelmeskedtél a mennyei Atyának 

és földi szüleidnek is. Tanítsd engedelmes-

ségre a gyermekeket szüleik iránt! Add, 

hogy minél több szent család legyen! 

Ámen

Horváth István Sándor

SZÜLŐK IMÁJA
ROSSZ ÚTRA TÉRT GYERMEKÜKÉRT

Jézus, emberek megváltója, aki az el-

hagyott anyának visszaadtad egyetlen gyer-

mekét, s aki a tékozló fi ú képében oly szelíd 

kegyességgel fogadtad az eltévelyedett gy-

ermeket, méltóztassál visszahívni és vissza-

vezetni az enyémet is, akit a szenvedélyei 

elragadtak tőled, tőlem és kötelességeitől.

Ó, Istenem! Esedezve kérlek, nyisd 

fel szemét, intsd meg szívét, tépd szét 

kötelékeit. Önts belé bátorságot, hogy 

visszatérjen a családi élet tiszta örömé-

be, hogy második Szent Ágostonként 

keressen újra téged, és mint a bűnbánó 

Magdolna, átölelje szent lábadat!

Mert az irgalom, a könyörület és az em-

berszeretet Istene vagy, és téged dicsőítünk 

kezdet nélküli Atyáddal, legszentebb, jósá-

gos és elevenítő Lelkeddel együtt, most és 

mindenkor és örökkön-örökké.

Ámen

IMA JÓ FÉRJÉRT

Égi Atyám, valahol él már az a férfi , aki 

engem keres, akihez egész szívvel tartoz-

ha tom szent akaratod szerint, s aki majd 

gyermekeim édesapja lesz. 

Légy jó hozzá, Istenem! Őrizd meg őt 

tisztán, önfegyelemben és nemes lélekben 

számodra és számomra. Védj meg engem 

is az ő számára.

Hintsd szívünkbe kegyelmed magját 

életünk tavaszán, hogy szívünk termé-

kennyé váljék számodra, és neked tetsző, 

boldog családi otthont építhessünk!

Ámen

Fernand Lelotte SJ nyomán

IMA A SZÜLŐKÉRT

Atyám! Hálát adok neked szüleimért. 

Láttasd meg velem, hogy mennyi jót adtál 

nekem általuk.

Add, hogy ezért mindig hálás legyek. 

Te azt akarod, hogy önálló emberré 

fejlődjek. Had éljem saját életemet otthon 

is. Segíts, hogy jobban megértsem szül-

eimet, ne csak tőlük várjak megértést.

Adj mindnyájunknak több bizalmat 

egymás iránt. Ébressz felelősséget ben-

nünk egymásért és másokért is. Hidalj 

át minden szakadékot. Áldd meg ottho-

nunkat békességgel.

Ámen
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